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حجم سرمایه 
گذاری خارجی 
به ۶ میلیارد و ۵۱ 
میلیون دلار رسید

صفحه3

اگر نهادهای سیاستگذار شرایطی را فراهم کنند که امکان 
شرکت فعالان بازار سرمایه در طرح های تولیدی بیشتر شود، 
رونق بازار ســرمایه علاوه بر سودآور بودن می تواند به رشد 
اقتصادی و مولد شــدن ســرمایه های خرد در دست مردم 

کمک کند.
بازار سرمایه کشور از اواخر سال ۱۴۰۱ روند رو به رشد 
خود را آغاز کرد؛ روندی که با رسیدن شاخص کل به محدوده 
2میلیون واحدی که آخرین بار در سال ۱3۹۹ تجربه شده بود 
و گذر از این سطح و بعد سقوط مجدد شاخص، جنجال   های 
بسیاری را بین کارشناسان شکل داد. امروز بسیاری از فعالان 
بازار سرمایه و البته بیشتر اشخاص خارج از بازار عقیده دارند 
که شرایط، متفاوت از وضعیت بازار در سال ۱3۹۹ است؛ اما 
مقایسه این برهه و اتفاقات این روزها اهمیت بسیاری برای 
فهم تحولات آتی بازار دارد. البته هرچه بیشتر وضعیت بازار 
در این دو برهه زمانی مورد بررسی قرار می   گیرد، شباهت   های 
کمتری بین شــرایط بازار در سال ۱۴۰2 با بازار ۱3۹۹ به 

دست می   آید.
یکی از تفاوت   های عمده وضعیت کنونی بازار با ســال 
۱3۹۹ این است که در آن سال، بازار سرمایه همپای بازارهای 
موازی و حتی در زمان اوج خود، بیش از سایر بازارها رشد 
داشت، به گونه   ای که در روزهای اوج آن نسبت قیمت به سود 
سهم   ها در بازار سرمایه به اعداد بالایی رسید که توجیه آن 
براساس ارزیابی و تحلیل بنیادین مشکل بود. بنابراین در آن 
زمان برخی از تحلیلگران برای توجیه افزایش قیمت سهام 
به ارزش جایگزینی آن اشاره می کردند که معیاری نیست 
که همواره بتوان به آن برای ارزیابی هر نوع شرکتی اتکا کرد. 
اما در سال ۱۴۰2 عمده تحلیل   ها مبتنی بر تحلیل بنیادین 
اســت و اغلب تحلیلگران سودآوری و کیفیت سود را معیار 

ارزندگی سهم می   دانند.
در سال جاری عقب ماندگی بازار سرمایه از سایر بازارهای 
موازی بسیار بیشتر از گذشته است و تا رسیدن بازار سرمایه 
به بازارهای موازی جای رشــد زیــادی وجود دارد. این امر 
نشان می دهد که هنوز پتانســیل برای رشد وجود دارد و 
مســاله تورم در کشور هنوز در قیمت سهم ها به طور کامل 
منعکس نشده اســت. همچنین در سال ۱3۹۹ ورود پول 
و ســرمایه گذاری بدون تحلیل و با پیروی از سیگنال های 
بعضا بدون پشتوانه تحلیل شبکه های اجتماعی بسیار رواج 
داشــت که همین امر موجب شــد نهایتا برخی از سهم ها 
قیمت های بالاتر از ســطح ارزندگی خــود را تجربه کنند. 
 اما در ســال جاری اکثر سرمایه گذاران به تحلیل و بررسی 
سهم ها در تصمیمات ســرمایه گذاری خود اهمیت زیادی 
می دهند و همواره به ارزندگی سهم ها توجه دارند. بنابراین 
می توان گفت رشد بازار در سال ۱3۹۹ بسیار هیجانی تر از 

سال ۱۴۰2 بود.
رفتــار هیجانــی علاوه بر اینکــه خــود را در افزایش 
ســریع قیمت ها نشان می دهد، ممکن اســت در صورت 
 ارائه اخبار منفی کاهش ســریع قیمت هــا را نیز به دنبال

 داشته باشد؛ امری که در سال ۱3۹۹ اتفاق افتاد. بنابراین 
رفتار هیجانی در بازار، افزایش نوسانات قیمتی و در نتیجه 
افزایش ریســک ســرمایه گذاری را نیز در بر دارد. به بیانی 
می توان گفت که ریســک نوسانات قیمت در سال ۱3۹۹ 
نســبت به سال جاری که رفتار هیجانی کمتری را در بازار 
شــاهد هستیم، بیشــتر بود.  از سویی سیاست های دولت 
وقت در سال ۱3۹۹ مبتنی بر سوق دادن نقدینگی موجود 
در جامعه به بازار سرمایه بود. یکی از انگیزه های دولت برای 

این کار تامین مالی از بازار سرمایه بود.
با این حال بعد از اینکه بخشی از نیاز مالی دولت از بازار 
ســرمایه تامین شد، دولت این بازار را رها کرد و پس از آن 
متناسب با تقاضای موجود در بازار، عرضه چشمگیری وجود 
نداشت و همین امر موجب ایجاد صف های خرید طولانی در 
بازار و عدم عرضه متناسب با تقاضا شد. از سویی محدود بودن 
دامنه نوســان قیمت نیز در آن زمان در مقایسه با وضعیت 
فعلی، از دیگر عوامل صف های طویل و گره های معاملاتی بود. 
می توان گفت که هم اکنون این امر با افزایش دامنه نوسان تا 
حدی رفع شده و از سویی آمادگی سیستم های معاملاتی نیز 
برای پاسخگویی به حجم بالای سفارش ها نسبت به گذشته 
بیشتر شده است. یکی از عوامل موثر بر چشم انداز بازار سرمایه 
در سال ۱۴۰2 این است که در سال جاری انتظارات تورمی 
همچنان بالا اســت و این امر خود را در تحلیل ها نسبت به 
ارزندگی سهام نیز نشان می دهد. بنابراین هنوز بسیاری از 
سهم ها از دید تحلیلگران با توجه به انتظارات بالای تورمی 

ارزنده هستند.
نکته دیگری که در مقایســه سال ۱3۹۹ با سال ۱۴۰2 
قابل توجه اســت، این اســت که با افزایــش قیمت ها در 
بازارهای موازی، نظیر ســکه طلا و خودرو، ســرمایه های 
خرد عملا امکان ســرمایه گذاری در این بازارها را از دست 
داده   اند. محدودیت های سرمایه گذاری در دلار نیز از سوی 
بانک مرکزی بیشتر شده اســت. لذا تقریبا تنها بازاری که 
هنوز امکان ســرمایه گذاری در آن با هر حجم از ســرمایه 
به آسانی فراهم است، بازار سرمایه است. همچنین تجمیع 
سرمایه های خرد در صندوق های سرمایه گذاری، صرفه به 
مقیاس نیز ایجاد می کنــد و به صندوق ها قدرت چانه زنی 
می دهد. این امر را می توان در صندوق های درآمد ثابت دید 
که با تجمیع مبالغ خرد اشخاص، قدرت چانه زنی بیشتری را 
در برابر تامین کنندگان مالی به دست می آورند. صندوق های 
سرمایه گذاری در سهام نیز با تجمیع منابع خرد افراد امکان 
خرید بلوکی ســهم های ارزنــده و همچنین قدرت نفوذ و 
اثرگذاری بر نحوه مدیریت شــرکت های سرمایه   پذیر خود 

را پیدا می   کنند.
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 رسیدن سهم مالیات در بودجه جاری به ۸۰درصد تا ممنوعیت نرخ صفر مالیاتی

رسیدن سهم مالیات در بودجه جاری به ۸۰درصد تا ممنوعیت نرخ صفر مالیاتی

به گــزارش از وزارت اقتصاد، پیش نویس لایحه برنامه هفتم 
توسعه توسط سازمان برنامه و بودجه منتشر شد که این برنامه در 

حوزه مالیاتی حاوی نکات جدید و قابل توجهی است.

  ابهامات مالیاتی سرمایه گذاران در گواهی سپرده کالایی
در ماده ۱۴ فصل اول این برنامه با عنوان »رشد اقتصادی« آمده 
است: وزارت امور اقتصادی و دارایی مکلف است با همکاری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و وزارت نفت نسبت به تنوعبخشی و افزایش 
دامنه دارایی های پایه گواهی سپرده کالایی در بورس های کالایی و 
معرفی و افزایش سرمایهگذاری عموم سرمایهگذاران در بورس های 
کالا و انرژی با هدف هدایت نقدینگی به بازارهای مولد اقدام کند. 
سازمان امور مالیاتی موظف است با همکاری سازمان بورس و اوراق 
بهادار شرکت بورس کالای ایران با تبیین سازوکارهای اجرایی لازم 
نسبت به رفع ابهامات مربوط به تکالیف مالیاتی سرمایه گذاران در 

گواهی سپرده کالایی و تسهیل این امر اقدام کند.

  وصول حق بیمه صرفاً توسط سازمان مالیاتی
در ماده ۱۷ فصل اول نیز عنوان شده است: به منظور تسهیل 
فضای کســب و کار و تســریع و تسهیل در فرایندهای پرداخت 
و وصول مالیات و کســور بیمه از طرف واحدهای کســب و کار، 
فرایند وصول دریافت حق بیمه توسط سازمان امور مالیاتی کشور 
انجام می پذیرد. وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف است با 
همکاری وزارت امور اقتصادی و دارایی ضمن شروع انتقال فرایند 
وصول حق بیمه به ســازمان امور مالیاتی کشور در قالب تنفیذ 
اختیارات اجرایی در چارچوب قوانین فعلی، حداکثر ظرف ۶ ماه 
پس از تصویب این قانون ترتیبات قانونی لازم جهت انتقال کامل 

این فرایند را انجام دهد. 

  معافیت مالیاتی بر درآمدهای پروژه
همچنین در ماده 3۷ فصل دوم برنامه هفتم توسعه با عنوان 
»اصلاح ســاختار بودجه« و در تبصره »ج« عنوان شــده است: 
درآمدهای پروژه از مشــوق های مالیاتی جزء های )۱( و )2( بند 
»ث« ماده )۱32( قانون مالیات های مستقیم موضوع ماده )3۱( 
قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور مصوب 
اول اردیبهشــت ۱3۹۴ یا اصلاحات و الحاقات بعدی آن و آورده 
نقدی برای تأمین مالی پروژه اشخاص حقیقی و حقوقی، مطابق 

ماده )۱3۸( مکرر قانون مالیات های مستقیم برخوردار می باشد.
طرح هــای موضوع قانون احداث پروژه های عمرانی بخش راه 
و ترابری از طریق مشــارکت بانک ها و ســایر منابع مالی و پولی 
کشور نیز مشمول این حکم هستند. ماده ۱3۸ مکرر قانون مالیات 
مستقیم در ایران، مربوط به موضوع معافیت مالیاتی برای برخی 
افراد و سازمان ها است. طبق این ماده، شرکت هایی که تأسیسات 
نفتی و گازی در بیشــتر مناطق غیرشهری را احداث و نگهداری 

می کنند، معاف از پرداخت مالیات بر درآمد هستند.

  معافیت حاصــل از تجدید ارزیابی دارایی های ثابت 
شرکت های دولتی دارای زیان انباشته

در ماده ۴۱ فصل دوم نیز امده است: به دولت اجازه داده می شود 
دارایی های ثابت شرکت های دولتی موضوع ماده ۴ قانون محاسبات 
عمومی و دارای زیان انباشته را که صددرصد سهام آن ها متعلق 
به دولت یا متعلق به شرکت های دولتی هستند تا پایان سال دوم 
برنامه مورد تجدید ارزیابی قرار دهد مبالغ حاصل از تجدید ارزیابی 

شرکت های دولتی یاد شده معاف از پرداخت مالیات خواهد بود 
و مبالغ حاصل باید حسب مورد به حساب افزایش سرمایه دولت 
یا شرکت دولتی مربوط در شــرکت های دولتی یادشده منظور 
شود. وزارت امور اقتصادی و دارایی مکلف است آیین نامه اجرایی 
و چگونگی اســتهلاک دارایی های ثابت استهلاک پذیر تجدید 
ارزیابی شــده را حداکثر 3 ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب 

هیئت وزیران برساند.

  لزوم رســیدن نسبت مالیات به اعتبارات هزینه ای 
بودجه به 8۰ درصد تا پایان برنامه

همچنین در ماده ۴۷ فصل دوم بیان شده است: دولت مکلف 
است به منظور کاهش وابستگی اعتبارات هزینه ای به عواید حاصل 
از واگذاری دارایی های مالی و ســرمایه ای از طریق افزایش سهم 
درآمدهای عمومی در تأمین اعتبارات هزینه ای دولت به نحوی اقدام 
کند که در پایان برنامه نسبت مالیات )سهم دولت از درآمدهای 
مالیاتی و گمرکی( به تولید ناخالص داخلی و اعتبارات هزینه ای 
در بودجه ســنواتی به ترتیب حداقل به ۱2 درصد )۱2درصد( و 

۸۰ درصد )۸۰درصد( برسد.

  ممنوعیت نرخ صفر مالیاتی
در ماده ۴۸ فصل دوم نیز تأکید شــده اســت: وضع هرگونه 
تخفیف، ترجیح، بخشودگی کاهش نرخ معافیت و شمولیت نرخ 
صفر و اعطای اعتبار مالیاتی در سال های اجرای قانون برنامه هفتم 

توسعه ممنوع است.

  ۵۰۰ میلیون تومان؛ حداکثر بخشودگی اشخاص حقیقی
همچنین در تبصره ۱ ماده ۴۸ تصریح شــده اســت: میزان 
درآمد از دست رفته دولت )مالیات( از محل مجموع معافیت، نرخ 
صفر، اعتبار، کاهش نرخ های مالیاتی و بخشودگی های مالیاتی در 
خصوص مالیات بر درآمد هر شخص حقیقی نمی تواند بیشتر از 
۵ میلیارد ریال )۵۰۰ میلیون تومان( در سال باشد. دستورالعمل 
اجرای این بند در خصوص نحوه تعیین درآمد مشــمول مالیات 
مالیات علی الحساب و وصول مالیات توسط سازمان امور مالیاتی 

کشور تهیه و به تصویب وزارت امور اقتصادی و دارایی  می رسد.

  تکلیف دولت به محاســبه میزان درآمد از دســت 
رفته دولت

مطابق تبصره 2 ماده ۴۸ نیــز وزارت امور اقتصادی و دارایی 
موظف اســت به منظور شفافیت حمایت های مالیاتی به صورت 
سالانه فهرست تمام تخفیفات اعتبار مالیاتی، نرخ صفر، معافیت یا 
بخشودگی و ترجیحات مالیاتی و گمرکی را تهیه و میزان درآمد از 
دست رفته دولت ناشی از موارد مذکور و استنادات قانونی مربوطه 
را به تفکیک محاسبه کند و سازمان برنامه و بودجه نیز موظف به 
انتشار آن در قالب پیوست بودجه سنواتی است.در تبصره 3 ماده 
۴۸ هم وزارت امور اقتصادی و دارایی موظف است تمهیدات قانونی 
کاهش تخفیفات، اعتبار مالیاتی، نرخ صفر، معافیت یا بخشودگی 
و ترجیحــات مالیاتی و گمرکی را به نحوی فراهم کند که ارزش 
واقعی مربوط به مجموع موارد مذکور ســالانه ۱۰ درصد کاهش 
یابد و در پایان سال اجرای برنامه هفتم توسعه ۵۰ درصد نسبت 
به سال اول برنامه کاهش یافته باشد. دستورالعمل اجرای این یند 
با همکاری سازمان برنامه و بودجه کشور و وزارت امور اقتصادی 
و دارایی تهیه  می شود.در ماده ۴۹ فصل دوم نیز عنوان شده است 

که از ابتدای نخســتین دوره مالیاتی موضوع ماده )۱( قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب سال ۱۴۰۰ 
در سال دوم اجرای برنامه، نرخ موضوع ماده )۷( قانون مذکور، به عنوان مالیات سهم دولت هر سال یک 

واحد درصد تا سقف ۱3 درصد )۱3درصد( اضافه  می شود.

  لغو تمام معافیت ها و نرخ صفر مالیات تا پایان سال نخست برنامه
همچنین در ماده ۵۰ دولت مکلف اســت حداکثر تا انتهای سال اول برنامه هفتم توسعه، تمهیدات 
قانونی مورد نیاز برای لغو تمام معافیت ها و نرخ صفر مالیات و عوارض قانون مالیات بر ارزش افزوده مربوط 
به عرضه کالاها و ارائه خدمات و واردات آنها و منظور کردن اعتبار مالیات و عوارض معادل آن برای هر 

شخص حقیقی را فراهم آورد.

  ممنوعیت طرح مباحث مالیاتی در قوانین متفرقه
در ماده ۵۱- نیز تصریح شــده اســت: طرح هرگونه اصلاحات و تغییرات در قوانین مالیاتی صرفاً از 
طریق اصلاح قانون مالیات های مستقیم قانون مالیات بر ارزش افزوده قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مؤدیان یا قوانین بودجه سنواتی مصوب مجلس شورای اسلامی قابل طرح است و طرح مباحث مالیاتی 

در قوانین متفرقه ممنوع است.

  راه اندازی درگاه اطلاعاتی برخط
ماده ۵2- بانک مرکزی، تمام بانک ها، مؤسسات اعتباری، صندوق های قرض الحسنه، شهرداری ها، پلیس 
راهور فراجا و سازمان ثبت اسناد و املاک کشور مکلف اند با راه اندازی درگاه اطلاعاتی برخط )وب سرویس 
اطلاعات مورد درخواست سازمان امور مالیاتی کشور را در اختیار این سازمان قرار دهند. مراجع مزبور در 
صورت تخلف از این حکم علاوه بر مسئولیت تضامنی با مودی در پرداخت مالیات مشمول محرومیت 

ماده 2۰2 ق.م.م. خواهند بود.

  سهم ۱۰ درصدی استان ها از مالیات های وصولی مازاد بر رشد ۵۰ درصد
در ماده ۵3 نیز عنوان شده است: استان هایی که میزان درآمد مالیاتی سالانه آنها نسبت به سال قبل 
بیش از ۵۰ درصد رشد داشته باشد؛ ۱۰ درصد از مالیات های وصولی مازاد بر رشد ۵۰ درصد در اختیار 
همان استان قرار می گیرد.همچنین ماده ۵۴ عنوان می کند که معافیت بند )ب( ماده ۱۵۹ قانون برنامه 
پنجم توسعه صرفاً نسبت به فعالیت های تولیدی و معدنی واحدهای تولیدی و معدنی که پروانه بهره برداری 

یا قرارداد استخراج آنها طی دوره اجرای قانون مذکور صادر شده باشد، جاری است.

مرتضی قدیمی  -  حوزه مالیاتی در برنامه هفتم توســعه حاوی نکات جدید و قابل توجهی است که می توان به »ممنوعیت نرخ صفر مالیاتی و وضع هرگونه تخفیف، ترجیح، بخشودگی کاهش نرخ معافیت و اعطای اعتبار 
مالیاتی«، »۵۰۰ میلیون تومان؛ حداکثر بخشودگی اشخاص حقیقی« و »ممنوعیت طرح مباحث مالیاتی در قوانین متفرقه« اشاره کرد.

 تحقق این وضعیت با اتکا 
به توان متخصصان ایرانی 

در این عرصه و با وجود 
وضع تحریم های شدید 

نرم افزاری در حوزه 
پرداخت تحقق یافته 

است.

زودتر با خبر شوید ...
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هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.
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فروش نیم میلیون خودرو طی دو روز 

 خودروسازان خصوصی در 
چند روز اخیر چالش های 

زیادی در این رابطه 
داشتند و برخی اعلام 

کردند زیر بار این قیمت  ها 
نخواهند رفت. اخبار 

رسیده به »دنیای اقتصاد« 
نشان می دهد مبنای 

محاسبه قیمت تمام شده 
این خودروها دلار ۳۰هزار 

تومانی بوده، درحالی که 
خصوصی ها می گویند 

محصولات خود را با دلار 
۴۳هزار تومانی تولید 

کرده اند.

محمدرضا کریمی     |    مرحله دوم فروش یکپارچه خودرو از سوم خردادماه آغاز شد و تنها طی دو روز ۵۲۵هزار متقاضی در این طرح شرکت کردند. به این 
ترتیب پیش بینی می شود تا دهم خرداد که زمان پایان ثبت نام اعلام شده است، حداقل نیم میلیون نفر دیگر اقدام به ثبت نام خودرو کنند. در فروش اول 

یکپارچه نیز ۹۵۰هزار خودرو پیش فروش شد. 

وزیر اقتصاد گفت: ۳۵۶ طرح سرمایه گذاری خارجی به ارزش ۶ میلیارد و ۵۱ میلیون دلار مجموع سرمایه گذاری خارجی از ابتدای فعالیت دولت تا فروردین ۱۴۰۲ بوده است.
 به نقل از وزارت امور اقتصادی و دارایی، سید احسان خاندوزی در گردهمایی رؤسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور که با حضور معاون اول رئیس جمهور، وزیر 
امورخارجه و رئیس کل بانک مرکزی برگزار شد، اظهار کرد: همانطور که رهبر معظم انقلاب همه را توجه دادند که در کار تغییر نسبت به نظم پیشین هستیم، لازمه این نگاه و بصیرت نسبت 
به شرایط بین الملل این است که در دو زمینه، راهبرد و ترتیبات اجرایی خود را مهیا کنیم.وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: به نظر می رسد در جانمایی جدید در نظم جدید همچنان راهبرد 
دقیق که مبتنی بر تقسیم کار نهادی و بین المللی باشد روی میز سیاستگذار نداریم.وی گفت: در ترتیبات اجرایی نیز مرکب و بستر پیشبرد راهبرد، مرکبی نیست که ما را با سرعتی که در 

عصر جدید وجود دارد ما را به اهداف برساند.
خاندوزی خاطرنشان کرد: در بخش راهبرد در وزارت اقتصاد تلاش کردیم، راهبرد حوزه تخصصی خود را در یک جا مدون کنیم.

حجم سرمایه گذاری 
خارجی به ۶ میلیارد و ۵۱ 

میلیون دلار رسید

  رهن گرفتن سند خودرو حذف شد
آخرین مصوبه شورای رقابت از حذف روش های 
بازدارنده برای جلوگیری از انتقال ســند خودرو 
حکایت دارد. موضوع مصوبه ۵۷۱ شورای رقابت 
اصلاح مصوبه ۵۴۳ این شورا )دستورالعمل ۵۴۳ 
تنظیم بازار خودروهای ســواری( اســت.بر این 
اساس بند ۷ ماده ۴ دســتورالعمل ۵۴۳ شورای 
رقابت )تنظیم بازار خودروهای سواری( مورخ ۱۱ 
بهمن سال ۱۴۰۱، مبنی بر "عرضه کننده خودرو 
موظف است روش های بازدارنده برای جلوگیری 
از انتقال ســند حداقل به مدت یکسال، از جمله 
در رهن گرفتن سند خودرو، اتخاذ و اجرا کند"، 

حذف می شود.

   جزئیات فروش متری مسکن در تهران
مدیرعامل سازمان نوســازی شهر تهران با بیان 
این که در انتظار مصوبه بورس برای عملیاتی کردن 
فروش متری مسکن هستیم،گفت:  طرح تحولی 

بازآفرینی شهر تهران تهیه شد.
مهدی هدایت ،  اظهار کرد: در بحث مسکن تهران،  
روی بافت های ناکارآمد و فرسوده تمرکز کرده ایم؛ 
یک اقدام خوبی که اخیرا انجام شده و در کارگروه 
ماده ۵ تصویب شــده تهیه محدوده های جدید 

هدف بازآفرینی شهر تهران بوده است.
وی توضیح داد: این محدوده ها با شــاخص های 
جدید شورای عالی معماری و شهرسازی که قبلا 
۳ شاخص بود و الان به ۲۷ شاخص افزایش یافته، 
شناسایی شده است. بر این اساس پس ۱۸ ماه کار 
کارشناسی، این نقشــه ها هفته قبل در کارگروه 

تصویب شد.
هدایت افــزود: مداخلــه در محدوده های بافت 
فرســوده قبلًا حدود ۴۴۲۷ هکتار بود، الان این 
محدوده های به صورت پیوســته ۷۰۰۰ هکتار 
است. در حالت غیر پیوســته و منفصل ۲۰۰۰ 
هکتار دیگر به این بافت ها اضافه شده و به حدود 

۹۰۰۰ هکتار افزایش می یابد.
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران با یادآوری 
این که در شهر تهران حدود ۲۰۰۰ هکتار بافت 
فرســوده مفصل و بعضاً تک پلاک داریم، اضافه 
کرد: در زمان حاضر افزایش محدوده های هدف 
بازآفرینی شهری تهران در مقیاس ۹۰۰۰ هکتار 
اســت. البته بازآفرینی متفاوت است؛ در جایی 
خدمات افزایش می یابد، در جای دیگر مســائل 

اجتماعی داریم.
هدایت با طرح این پرســش که خروجی این کار 
چیســت، بیان کرد:  طرح مذکور، طرح تحولی 
بازآفرینی شهر تهران اســت که از خروجی آن 
مسکن برای جاهایی که مشــکل داریم، تولید 
می شود.وی در ادامه با اشاره فروش اوراق موازی 
سلف اســلامی )فروش متری مســکن( گفت:  
مصوبه شورای فقهی این کار اخذ شده و موضوع 
در هیئت مدیره بورس در حال پیگیری است. به 
محض این که دستورالعمل مربوطه را ابلاغ کند،  
شهرداری تهران جز اولین مجموعه هایی است که 
اولین عرضه در قالب این نوع فروش را عملیاتی 
می کند.وی با بیان این که در فروش متری زمین 
۳ هدف را دنبال می کنیم، گفت: کنترل تورم و 
جذب نقدینگی در جامعه، رشد تولید مسکن و 
ساخت مسکن استطاعت پذیر سه هدف اجرای 

فروش متری زمین است.
مدیرعامل سازمان نوســازی شهر تهران با بیان 
این که منتظر مصوبه بورس برای عملیاتی کردن 
فروش متری مسکن هستیم، اضافه کرد: اولین 
پروژه در هلال احمر )نواب( را بر این موضوع در 
نظر گرفته ایم، تعــداد واحدهای این پروژه ۲۰۰ 
واحد است.بر اســاس پژوهش صورت گرفته در 
سازمان نوسازی شهر تهران، قیمت تمام شده یک 
مترمربع مسکن با احتساب هزینه های زیربنایی و 
روبنایی )خطوط انتقال آب، آماده سازی، درمانگاه، 
مدرسه و...( برای دولت حدود ۵۰ میلیون تومان 
است.هدایت با بیان این که حدود ۷۰ درصد قیمت 
تمام شده مسکن را دولت پرداخت می کند، گفت: 
در محدوده هــای هدف بازآفرینی شــهر تهران 
ظرفیت تولید چند صد هزار واحد مسکونی وجود 

دارد که دارای امکانات زیربنایی و روبنایی است.

   اسامی اداراتی که مصرف برق را کاهش 
ندهند، اعلام می شود

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ 
با بیان اینکه ۲۰ درصد مصرف برق شهر تهران 
متعلق به بخش اداری اســت ، گفت: امسال هم 
اداراتی که در کاهش مصرف برق همکاری لازم 
را نداشته باشند به دستگاه های نظارتی معرفی 
خواهند شد و در صورت همراهی نکردن ممکن 

است نام آنها نیز جهت اطلاع عموم منتشر شود.
کامبیز ناظریان در باره روند مدیریت مصرف برق 
در اداره ها و نهادهای اجرایی تهران، اظهار داشت: 
ادارات و دستگاه های اجرایی در مدیریت بار انرژی 

کلان شهر تهران نقش بسیار پررنگی دارند.
وی ادامــه داد: بین ۱۵ تــا ۲۰ درصد از مصرف 
برق شــهر تهران متعلق به بخش اداری است؛ 
 به همیــن جهت بخش مهمی از رویکــرد ما در 
حوزه مدیریــت پیک مصرف مربــوط به حوزه 

اداری است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 مرحله دوم فروش یکپارچه خودرو در حالی از ســوم خردادماه آغاز شد 
که تنها طی دو روز ۵۲۵هزار نفر در این طرح شرکت کردند. این در شرایطی 
اســت که مدت زمان ثبت نام تا دهم خردادماه ادامه دارد. استقبال شدید از 
این مرحله که موجب ثبت بیش از ۵۰۰ خودروی ثبت نامی شده، در حالی 
رخ داده که در دو روز گذشته سامانه یکپارچه دچار اختلال  نیز بوده است. 

در واقع از عصر روز پنجشــنبه تا ظهر روز جمعه اختلال هایی در سامانه 
یکپارچه تخصیص خودرو ادامه داشــت. مدیر این سامانه در توضیح اختلال 
به وجود آمده بیان کرده بود که علت این موضوع بالا بودن بار ترافیکی سایت 
اســت. موضوع جالب توجه دیگر اینکه به گفته این مقام مسوول بعد از حل 
مشکل اختلال به صورت همزمان ۵۰۰ نفر در سایت سامانه یکپارچه فروش 
خودرو حضور داشتند. تا پیش از شروع اختلال ۳۰۰هزار نفر در سایت ثبت نام 
کرده بودند و ۲۰۰هزار نفر هم بعد از آن تا ظهر روز جمعه موفق به ثبت نام 
شدند. بنابراین از سرعت ثبت سفارش ها در سامانه می توان انتظار داشت تا 
پایان روز چهارشــنبه ۱۰ خردادماه رکورد ثبت نام دور اول که ۹۵۰هزار نفر 

بود شکسته شود.
اگر چنین اتفاقی رخ دهد، در مجموع تعداد ثبت نام کنندگان در دو مرحله 
فروش یکپارچه از مرز دومیلیون نفر عبور می کند. در کنار این تعداد، مطالبات 
معوق خودروسازان از سال ۱۴۰۱ نیز پابرجاست و به این میزان اضافه می شود 
که باید در سال ۱۴۰۲ به مشتریان تحویل داده شود. این در حالی است که 
برنامه اعلامی وزارت صمت برای کل خودروهای سواری تولیدی سال ۱۴۰۲ 
یک میلیون و ۷۰۰هزار دستگاه است. بنابراین احتمالا در سال جاری شاهد 
موج عظیمی از تعهدات معوق خودرویی باشیم که راه خود را به سال ۱۴۰۳ 

باز کرده و این مشکل را سال به سال انتقال می دهد.

از طرف دیگر فاصله بین دو دور عرضه یکپارچه خودرو تنها دو ماه بوده 
اســت و می توان انتظار داشــت که تا پایان سال دور سوم فروش هم در کار 
باشد. از طرفی امکان اینکه اساسا همان یک میلیون و ۷۰۰هزار دستگاه نیز به 
تولید نرسد وجود دارد. برای مثال سال گذشته برنامه اعلامی وزارت صمت 
تولید یک میلیون و ۶۰۰هزار دستگاه خودرو بود، اما در نهایت تنها یک میلیون 

و ۲۰۰هزار خودرو تولید شد.
پیش از این در گزارشــی با عنوان »خودروســازان روی گسل تعهدات« 
در مورد این مشــکلات اخطار داده بود.  به نظر می رسد یکی از دلایل اصلی 
استقبال بالا از این مرحله از فروش یکپارچه، عرضه خودروهای مونتاژی در 
این مرحله اســت. پس از چالش ها و کش و قوس هایی که بین خودروسازان 
خصوصی و شورای رقابت به وجود آمد در نهایت محصولات این خودروسازان 
راهی سامانه یکپارچه شــد تا در مرحله دوم ابرفروش خودرو، عرضه شوند. 
قیمت گــذاری ای که برای اولین بــار برای خودروهای مونتاژی انجام شــد 
 نیــز این انگیــزه  را برای خریداران به وجود آورده کــه بتوانند از طریق این

 ســامانه محصولات خودروسازان خصوصی را به قیمتی بسیار کمتر از بازار 
خریداری کنند.

در واقع با قیمــت یک پژو ۲۰۷ پانوراما در بازار خریداران می توانند یک 
خودروی مونتاژی تهیه کنند. مســلما نادیده گرفتن مکانیزم بازار و عرضه و 
تقاضا چنین لاتاری بزرگی را ایجاد کرده و باعث هجوم خریداران به سمت 
این خودروها شده است.  از طرف دیگر بارها تاکید شده که در سامانه یکپارچه 
قرعه کشی وجود نخواهد داشت و تنها اولویت ها به قرعه کشی گذاشته می شوند. 
بنابراین هر تعداد که ثبت نام صورت گرفته باشد باید تولید هم انجام شود. به 
نظر می رسد سیاستگذار تصور کرده همان گونه که می تواند شرکت های تولید 

داخل خودرو را برای تولید بیشتر تحت فشار بگذارد، در مورد خودروسازان 
مونتــاژی یا بخش خصوصی نیز می تواند همین سیاســت را پیش بگیرد. 
درواقع همراه با قیمت های اعلامی از سمت شورای رقابت برای خودروهای 
مونتاژی، می توان انتظار داشت که تولید این خودروها کاهش پیدا کند. حال 
سیاستگذار با مکانیزم عرضه یکپارچه تعهدات آنها را نیز افزایش داده است. با 
این حال به نظر نمی رسد با کاهش سود رخ داده، خصوصی ها چندان متمایل 
به رشد تولید باشند. متولی حوزه خودرو برخلاف خودروسازان بزرگ هیچ 

اهرم فشاری برای رشد تولید این خودروسازان نخواهد داشت.

  چالش های رشد تعهدات
سیاســتگذار درحالی بار بزرگ تعهدات جدید را بر دوش خودروسازان 
گذاشته است که هیچ یک از این خودروسازان در مورد قیمت های اعلامی 
رضایت ندارند. خودروسازان خصوصی در چند روز اخیر چالش های زیادی 
در این رابطه داشــتند و برخی اعلام کردند زیر بار این قیمت  ها نخواهند 
رفت. اخبار رسیده به »دنیای اقتصاد« نشان می دهد مبنای محاسبه قیمت 
تمام شــده این خودروها دلار ۳۰هزار تومانی بوده، درحالی که خصوصی ها 
می گویند محصولات خود را با دلار ۴۳هزار تومانی تولید کرده اند. در مورد 
خودروهای تولید داخل نیز وضعیت چندان بهتر نیست. خودروسازان بزرگ 
کشــور انتظار داشتند رشد قیمت ۷۰درصدی برای محصولات آنها اعمال 
شود، اما در نهایت آنچه از شورای رقابت بیرون آمد رشد ۱۰ تا ۴۲درصدی 
بهای محصولات آنها بود. بنابراین نه تنها خودروسازان از قیمت محصولات 
خود رضایت ندارند بلکه حالا می بینند سیاستگذار با این وضعیت قیمتی، 

تعهدات آنها را نیز به سقف رسانده است.
همیــن موضوع باعث اوج گیری چالش نقدینگی می شــود. در واقع در 
چند ســال گذشته کمبود نقدینگی یکی از مشکلات و چالش های اصلی 
خودروســازان کشور بوده است. حال که قیمت محصولات آنها نیز به قدر 
انتظار رشــد نداشته، پرسش اینجاســت که این خودروسازان دقیقا با چه 
نقدینگی ای قرار اســت تولید کرده و پاسخگوی این تعهدات باشند؟ حتی 
نمی توان مبلغ پرداختی مسدودشده مشتریان را نیز پاسخی برای این پرسش 
دانست؛ چراکه طبق اعلام وزارت صمت کسانی که نوبت آنها به بعد از سه 
ماه ابتدایی افتاده، می توانند مبلغ بلوکه شده را بدون از دست دادن نوبت از 
حساب خود خارج کنند. بنابراین سیاستگذار درحالی این تعهدات را ایجاد 

کرده که پاسخی برای نیاز به نقدینگی خودروسازان ندارد.
موضــوع قابل توجه دیگر تاثیر مســتقیم اتفاقات بین المللی بر صنعت 
خودروی کشور است. در واقع رخدادهای سیاسی به طور مستقیم روی نرخ 
ارز و تورم تاثیر دارند و تاثیر خود را بر تولید خودرو نیز می گذارند. از طرف 
دیگر صنعت خودروی کشور تحت تحریم است و مشخص نیست طی ماه های 
آینده فضای تحریم های بین المللی علیه کشور و به طور خاص این صنعت 
به چه سمتی برود. رخدادهای سیاسی نیز کاملا غیرقابل پیش بینی هستند. 
بنابراین ممکن است طی ماه های آینده هر اتفاقی رخ دهد تا چالش جدی 

برای تسویه این مطالبات ایجاد شود.
چالش بعدی برای افرادی است که از اسفندماه تاکنون نقدینگی لازم را 
برای ثبت نام در دو دور فروش یکپارچه را نداشتند. یعنی اگر کسی به هر 
علتی از انتهای اسفندماه تاکنون )حدود دوماه( ۱۰۰میلیون تومان نقدینگی 
برای افتتاح حساب وکالتی و ثبت نام در این دوره را نداشت، احتمالا دیگر 
امکان خرید خودرو از کارخانه برای او تا سال ۱۴۰۳ وجود نخواهد داشت؛ 
چراکه همان طور که اشاره شد همه تولید سال ۱۴۰۲ در همین دو مرحله 

به فروش رسیده است. 
به طور کلــی به نظر می رســد در مجمــوع هیچ یــک از ذی نفعان در 
سیاست های اجرایی عرضه خودرو راضی نیستند، به جز معدود افرادی که 
آنقدر خوش شانس بوده اند که بتوانند در کوتاه مدت به خودروی ثبت نامی 
دست پیدا کنند. تولیدکننده مجبور است به قیمت دستوری تیراژ خود را به 
حد زیادی افزایش داده و فشار مطالبات معوق را نیز به دوش داشته باشد؛ و 
مصرف کننده نیز اگر چندان خوش شانس نباشد مجبور است در صف های 
طولانی ایستاده و در نهایت هم مشخص نیست که در زمان مشخص شده 

به خودروی خود دست پیدا می کند یا خیر.

بر اساس پیش نویس لایحه برنامه هفتم توسعه هرگونه توقیف ماشین آلات، ابزار 
تولید تجهیزات و مواد اولیه واحدهای تولیدی، بازداشت و حبس مدیرعامل یا اعضای 

هیت مدیره که منجر به توقف تولید شود، تا زمان قطعی شدن حکم ممنوع است.
بر اساس پیش نویس لایحه برنامه هفتم توسعه درباره پرونده های حقوقی مربوط 
به واحدهای تولیــدی و همچنین در اجرای ماده ۵۰ قانون تأمین اجتماعی مصوب 
ســال ۱۳۵۴، هرگونه توقیف و ضبط ماشین آلات، ابزار تولید تجهیزات و مواد اولیه 
واحدهای تولیدی، بازداشت و حبس مدیرعامل یا اعضای هیئت مدیره که با تشخیص 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان منجر به توقف تولید شود، تا زمان قطعی شدن 

حکم ممنوع است.
پس از چند ماه بررسی، گمانه زنی و نگارش، سرانجام از متن برنامه هفتم توسعه 
پیشــنهادی دولت اوایل هفته جاری رونمایی شد و به این ترتیب نمایندگان مجلس 

به زودی بررسی های خود در این زمینه را آغاز خواهند کرد.
مانند گذشته بخشی از برنامه به بخش تولید و صنعت اختصاص دارد که یکی از 

مهم ترین آن ها مربوط به ماده ۹۷ است.
بر اساس این ماده درباره پرونده های حقوقی مربوط به واحدهای تولیدی و همچنین 

در اجرای ماده ۵۰ قانون تأمین اجتماعی مصوب سال ۱۳۵۴، هرگونه توقیف و ضبط 
ماشین آلات، ابزار تولید تجهیزات و مواد اولیه واحدهای تولیدی، بازداشت و حبس 
مدیر عامل یا اعضای هیئت مدیره که با تشــخیص ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 

استان منجر به توقف تولید شود، تا زمان قطعی شدن حکم ممنوع است.

در ســال های اخیر نیز طرح هایی در این راستا تصویب شده بود. برای مثال سال 
۱۴۰۰ کلیات طرح حمایت از کارخانجات و واحدهای صنعتی و تولیدی در مجلس 
تصویب شد. این طرح به دنبال ممنوع کردن تعطیلی واحدهای تولیدی و خدماتی و 
استفاده از روش های جایگزین برای پرداخت بدهی ها بود. حال باید دید برنامه هفتم 
توسعه چه تغییراتی در وضعیت واحدهای تولیدی تعطیل به دلیل بدهی ایجاد می کند.

البته توجه به این نکته ضروری است که مشکلات حقوقی، سهم زیادی از مشکلات 
واحد راکد و نیمه تعطیل ندارد. بر اساس اعلام مدیران بنگاه های اقتصادی راکد کل 
کشــور، ۴۴ درصد از واحدهای غیرفعال مشکل کمبود نقدینگی، ۱۶ درصد مشکل 
نبود تقاضا و بازار، ۱۱ درصد مشکل کمبود مواد اولیه، ۱۰ درصد مشکل فرسودگی 
ماشین آلات، ۹ درصد مشکلات حقوقی با سازمان ها و دستگاه ها، ۸ درصد مشکلات 

زیرساختی و ۲ درصد مشکلات مالکیتی و سهامداری دارند.
همچنین نتیجه طرح پایش واحدهای صنعتی غیرفعال کل کشور نشان می دهد 
۱۲ هزار و ۶۷ واحد راکد، شامل ۶۸۱۴ واحد در داخل شهرک ها و نواحی صنعتی و 
۵۲۵۳ واحد در خارج از آن ها شناسایی شد. از مجموع واحدهای صنعتی راکد شناسایی 
شده ۶۲ درصد از طریق شیوه های فنی بازفعال سازی، امکان راه اندازی مجدد دارند.

توقف تولید، تا زمان صدور حکم قطعی ممنوع شد

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/03/07
شماره : 1411

در بیانیه ســومین کنفرانس اقتصاد آب به سیاست های کلان کشور در حوزه آب 
اشاره شده؛ برنامه های خودکفایی، رشد جمعیت، گسترش اشتغال مبتنی بر مصرف 
آب باید با توجه شرایط محدودیت آبی مورد بازنگری، اصلاح و تجدیدنظر قرار گیرند.

بیانیه سومین کنفرانس دوسالانه اقتصاد آب که در اسفندماه ۱۴۰۱ برگزار شده 
بود، از سوی مرکز ملی مطالعات راهبردی کشاورزی و آب اتاق ایران منتشر شد. در 
تدویــن این بیانیه ضمن تأکید مجدد بر اهداف بلندمدت بیانیه های کنفرانس اول و 
دوم، رهنمودهایی توسط متخصصان تدوین و به اطلاع صاحب نظران و مدیران ارشد 

کشور و بخش آب و کشاورزی می رسد:
۱-مــازاد بر منابع آب تخصیص یافته و در حال بهره برداری؛ در حال حاضر نه تنها 
منابع آبی جدیدی برای پاسخگویی تقاضاهای رو به رشد آب، وجود ندارد بلکه توجه به 
تأمین تقاضاهای اولویت داری همچون تعادل بخشی، تأمین حقابه های محیط زیستی، 
تأمین آب شرب سالم و بهداشتی و نیاز صنایع نیز باید مورد توجه قرار گیرد. از آنجائی 
که تحقق برنامه های توســعه کشور مستلزم تحقق رشد اقتصادی هدف گذاری شده 
اســت، بنابراین، برای تحقق همزمان رشد اقتصادی و صیانت از منابع آب، تمرکز بر 
بازبینی و مدرن سازی ابزارهای تخصیص و باز تخصیص و برنامه های ارتقاء بهره وری 

اجتناب ناپذیر است.
۲-بخش مهمی از عوامل بحران آب، ناشی از بی توجهی به این عامل مهم )کمیابی 
آب در عین دشواری کنترل برداشت غیرمجاز( در سیاست گذاری های بخش آب است 
زیرا برداشت آب به عنوان یک نهاده اقتصادی، اجتماعی و محیط زیستی توأم با درجه 

کمیابی بالا، دارای مشخصه کنترل ناپذیری است.

۳-سیاست های کلان کشور ازجمله برنامه های خودکفایی، رشد جمعیت، گسترش 
اشــتغال مبتنی بر مصرف آب و ... می بایســت با لحاظ شرایط محدودیت شدید آبی 

کشور مورد بازنگری، اصلاح و تجدیدنظر قرار گیرند.
۴-احصاء آثار، هزینه ها و منافع جامع )اقتصادی، محیط زیستی، اجتماعی و سیاسی( 
و لحــاظ این آثار در تخصیص و باز تخصیص آب برای رســیدن به وضعیت مطلوب 
دارای اهمیت حیاتی است. عدم توجه به جامعیت این آثار موجب تصمیم گیری های 

نادرست و خسارت های جبران ناپذیری در بخش آب شده است.
۵-به موازات بهره برداری از شــیوه های کلاســیک و تجربیات کشــور در زمینه 
تخصیــص و بازتخصیص، بازبینی و بازنگــری مکانیزم های تخصیص و بازتخصیص، 

ســازگار با محیط های رقابتی برای آشکارسازی ارزش اقتصادی آب با لحاظ مقررات 
متضمن اصول رقابتی ضروری است. بدیهی است رویکرد استفاده از ارزش اقتصادی 
آب مستلزم شناخت رســمی حقابه ها بوده و مغایر استمرار حمایت های هوشمند و 

هدفمند از بخش کشاورزی نیست.
۶-باوجود تأکید بر تکالیف قانونی تبیین شــده بخش آب در برنامه ششم توسعه 
نظیر کاهش ۱۱ میلیارد مترمکعب برداشت و مصرف آن، آسیب شناسی دستاوردهای 
برنامه هفتم توســعه، با اهداف تعریف شده سازگار نیست. لذا ضمن ضرورت پرهیز از 
تجویز نســخه های قدیمی در برنامه هفتم، ضروری است تیمی از متخصصان، مأمور 
بازبینی نگرش به بخش آب در برنامه هفتم شده و یافته های آنان مورد توجه خاص 

سیاست گذاران قرار گیرد.
۷-باوجود تأکیدات فراوان در اسناد بالادستی کشور مبنی بر ایجاد بستر مناسب 
بــرای فعالیت های بخش خصوصی، به دلیل ضعف ســاختارها و درون گرایی حاکم 
برنهادهای ذی ربط دولتی در بخش آب، شــرایط و فضای محیط کســب وکار برای 
فعالیت های بخش خصوصی فراهم نیســت. عدم تبییــن حقوق بهره برداران، ابهام و 
عدم شفافیت و سرعت در تخصیص و باز تخصیص منابع آب، پیچیدگی ها و موانع در 
صدور مجوزهای سرمایه گذاری، مداخله های متعدد و مستمر در قیمت گذاری ها )عدم 
جبران آثار این گونه مداخله ها(، عدم تسهیلگری و حمایت و پشتیبانی لازم از بخش 
خصوصی به ویژه در تأمین منابع مالی و نیز در مواجهه با محدودیت ها و موانع پیش 
رو، موجب گردیده است که به استثنای موارد محدود آن هم به روش های استقراضی 
تأمین مالی، ســرمایه گذاری قابل توجهی در روش های غیر استقراضی انجام نشود. 

تدوین سیاست های کلان، براساس محدودیت آبی



بورس و بانک 
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پذیرندگان در مدل جدید کارمزد، خواهان 
دریافت سرویس های بهتری هستند

مریم لطفی      |   کارشناس حوزه صنعت پرداخت گفت: مدل قبلی نظام کارمزد در شبکه پرداخت باعث ایجاد چالش های رقابتی، 
پیچیدگی ها و اختلالات عمده در عملکرد شرکت ها و تخلفات برخی از آنها شده بود و در مدل جدید پذیرندگان خواهان دریافت 

سرویس بهتری هستند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

برنامه سازمان بورس برای 
تغییر دوباره دامنه نوسان 
چیست؟

  روسیه برای کاهش بیشتر تولید نفت 
رغبت نشان نداد

منابع آگاه می گویند روسیه در آستانه نشست 
وزیران اوپک پلاس، تمایل دارد حجم تولید نفت 
این گروه بدون تغییر حفظ شــود زیرا از قیمت و 

سطح تولید فعلی رضایت دارد.
اوپــک پلاس که شــامل تولیدکنندگان عضو 
ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( و 
متحدانشان نظیر روسیه است، دوم آوریل با اعلام 
دور جدید کاهش تولید، بازار را غافلگیر کرد و باعث 

شد قیمت نفت افزایش پیدا کند.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، چهارشنبه 
گذشته اعلام کرد قیمت های انرژی در حال نزدیک 
شدن به سطوحی هستند که از نظر اقتصادی، توجیه 
دارد. الکساندر نواک، معاون نخست وزیر و دیپلمات 
نفتی روسیه، روز پنجشنبه اظهار کرد: انتظار ندارد 

اقدام جدیدی از سوی اوپک پلاس انجام شود.
نواک گفت: روســیه و شــرکای این کشور در 
نشســت وزیران اوپک پلاس در وین، درباره آنچه 
برای بازار نفت بهترین است، تصمیم خواهند گرفت. 
مسکو با حمایت از سطح تولید فعلی، امیدوار است 
بتواند قیمت نفت را بدون این که از سقف قیمت 
۶۰ دلار در هر بشکه که از سوی کشورهای غرب 
برای گرید نفتی اورال تعیین شده است فراتر رود، 

ثابت نگه دارد.
روسیه متعهد شده است از مارس تا پایان سال 
۲۰۲۳، تولید نفت خود را ۵۰۰ هزار بشکه در روز 
کاهش داده و به ۹.۵ میلیون بشکه در روز برساند.

یک منبع آگاه در یکی از شرکت های نفتی بزرگ 
روسیه به رویترز گفت: روسیه به سختی به کاهش 
تولید متعهد شده، عمل می کند و در عین حال، در 
فضای فعلی بازار، نیازی به کاهش بیشتر تولید ندارد.

  واردات ۱ تن شمش طلا به کشور در قالب 
بازگشت ارز صادرات

رئیس سابق سازمان توسعه تجارت از ورود یک 
تن شــمش طلا به کشور طی سه ماه گذشته در 

قالب بازگشت ارز صادرات خبر داد.
پیمان پاک در صفحه شخصی خود در توییتر 
نوشــت: "با همراهی بانک مرکزی طی سه ماهه 
گذشــته بیش از یک تن شمش طلای استاندارد 
در قالب بازگشت ارز صادرکنندگان خرد به کشور 
وارد شــده است.این عدد طی ۳ سال گذشته تنها 
۸۰ کیلوگرم بوده است.تسهیل شرایط بازگشت ارز 
در شــرایط فعلی بهترین راه خنثی سازی تحریم 

هاست." 

  مدیریت سهام عدالت به مردم واگذار 
می شود 

  رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت : با 
اســتمرار مدیریت دولتی در سهام عدالت مخالف 

هستیم و این امر به مردم واگذار می شود.
 مجید عشقی روز پنجشنبه در جلسه شرکت 
هــای تعاونی ســهام عدالت مازندران در ســالن 
اجتماعــات فرمانداری بابل افزود : در زمان حاضر 
یکی از دغدغه های اصلی ما این است که ساختار 
مردمی و قابل اعتماد واگذاری سهام عدالت از پایین 

جامعه با اتکا به مردم شکل بگیرد .
وی نقش مردم و تعاونی ها را در مردمی سازی 
ســهام عدالت بسیار برجسته شمرد و خاطرنشان 
کرد : با سفر به استان های مختلف از روند برگزاری 
مجمع های عمومی تعاونی های سهام عدالت مطلع 
می شویم و نقاط قوت و ضعف را بررسی می کنیم.

وی بیان کرد: شرکت های تعاونی باید با اتکا به مردم 
نــه فامیل بازی جایگاه واقعی خود را پیدا کنند و 
ما با حساسیت این اصل را دنبال می کنیم .رئیس 
سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد : شورای عالی 
بورس مرجع نهایی تصمیم گیری در خصوص سهام 
عدالت است و هیچ کس نظر شخصی خود را در این 

خصوص اتخاذ نمی کند.

  گازرسانی به 830 خانوار تحت پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی در گیلان

مرجان عباس زاده/رشــت- مدیرعامل شرکت 
گاز استان گیلان در زمینه اجرای لوله کشی داخلی 
گاز منازل مددجویان تحت پوشش کمیته امداد و 
بهزیستی گفت: این طرح در راستای اجرای مصوبات 
سفر استانی ریاست جمهوری و با مجوز شرکت ملی 

گاز ایران به اجرا درآمده است.
وی با بیان این که تاکنون حدود ۵۰ میلیارد ریال 
برای گازرسانی به این خانوارها هزینه شده است، 
اظهار داشت: در این طرح علاوه بر اعطای اشتراک 
رایــگان به مددجویان، کمک هزینه جهت اجرای 
عملیات لوله کشــی گاز داخلی منازل خانوارهای 
تحت پوشش سازمان بهزیســتی و کمیته امداد 
تا سقف مبلغ ۶۰ میلیون ریال پرداخت می شود.

جمال نیکویی با اشاره به اهمیت اجرای این طرح 
در زمینه کاهش فقر و افزایش رضایتمندی مردم 
استان، بیان کرد: برای اجرای هرچه بهتر این پروژه، 
مکاتبات و جلسات مستمر مابین شرکت گاز استان 
گیلان با کمیته امداد و اداره کل بهزیستی استان 
برای دریافت اطلاعــات مدد جویان و نحوه انجام 
پروژه انجام می شود.مدیرعامل شرکت گاز گیلان 
در پایان با حیاتی برشمردن نقش گاز برای افزایش 
رفاه جامعه، گفت: گازرســانی گسترده به اقصی 
نقاط گیلان موجب رونق تولید به ویژه در مناطق 
روستایی، مهاجرت معکوس از شهرها به روستاها و 

افزایش درآمد سرانه استان شده است. 

 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: اکنون اقدامات کارشناسی شده مربوط به تغییر دامنه نوسان انجام و پیشنهاد شرکت بورس و فرابورس برای اجرای این اقدام اعلام شده است.
مجید عشقیبه آخرین جزییات تغییر دامنه نوسان اشاره کرد و افزود: افزایش تدریجی دامنه نوسان به این معنا نیست که در هر فصل اقدام به تغییر آن کنیم، بلکه اکنون قرار بر این 
است تا تغییر دامنه نوسان با اصلاح طبقه بندی بازارها انجام شود.وی اظهار داشت: اکنون اقدامات کارشناسی شده مربوط به تغییر دامنه نوسان انجام و پیشنهاد شرکت بورس و نیز فرابورس 
برای اجرای این اقدام به سازمان بورس اعلام شده است.رییس سازمان بورس ادامه داد: امیدواریم در آینده  اقدام به تصمیم گیری برای تغییر دوباره دامنه نوسان کنیم؛ اما اکنون نمی توان 
زمان دقیقی را برای این اقدام اعلام کرد.عشقی خاطرنشان کرد: تغییر مداوم دامنه نوسان و نیز انتظار بازار برای تغییر فصلی دامنه نوسان باعث می شود تا بازار در حالت انتظار برای تغییر 
زیرســاخت ها بماند.وی با تاکید بر اینکه تغییر مداوم زیرســاخت ها باعث آســیب به بازار می شــود، گفت: تلاش ما این است تا تغییر دامنه نوسان را با انجام اقدامات کارشناسی شده و نیز 

جمع بندی ارکان بازار سرمایه و فعالان بازار در مرحله اجرا قرار دهیم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/03/07
شماره : 1411

باید در این زمینه با دقت 
نظر ویژه ای گام برداشته 
می شــد، به همین دلیل 
رویکردهایی اتخاذ شد که 
به اعتقاد من امکان توفیق 

طرح را بالا می برد.

رئیس ســندیکای صنایع کنسرو ایران 
خاطر نشــان کرد: تن ماهــی 1۸۰ گرمی 
مشــمول قیمت گذاری دستوری می شود از 
این رو تولید متوقف و کمبود کالا در ســطح 
عرضه به چشم می خورد وتولیدکنندگان بر 
تولید کنسروهای طعم دار مانند شویددار و 
فلفلی و 1۲۰ و 1۵۰ گرمی متمرکز شدند؛ 
فروشگاه های زنجیره  ای نیز به سندیکا اعلام 
کردند که کمبود عرضه کاملا مشهود است.

مسعود بختیاری، رئیس سندیکای صنایع کنسرو ایران با بیان اینکه ستاد تنظیم بازار در دی 14۰۰ کنسرو 
تن ماهی و رب گوجه فرنگی را مشمول قیمت گذاری دستوری کرد، گفت: تعداد تولیدکنندگان و برندهای 
 این دو محصول در کشــور قابل توجه اســت و در کالاهایی که انحصار وجود ندارد قیمت گذاری دســتوری

 اقدامی نادرست است.وی با تاکید بر اینکه دولت نمی تواند قیمت مواد اولیه تولید را کنترل کند، گفت: ستاد 
تنظیم بازار ۶ ماه پیش با قیمت ۳۹ هزار تومان برای کنسرو ماهی موافقت کرد و در آن زمان قیمت هر کیلو 
گرم ماهی تن ۵۲ هزار تومان بود و با این نرخ قیمت هر دانه کنسرو ۳۹ هزار تومان منطقی به نظر می رسد 
بود؛ اما در حال حاضر قیمت هر کیلو ماهی تن به بالای 1۲۰ هزار تومان رســیده اســت یعنی بیش از 1۲۰ 
درصد افزایش قیمت را تجربه کرده است و در این شرایط امکان فروش کنسرو ماهی دانه ای ۳۹ هزار تومان 
وجود ندارد چرا که بیش از 7۰ درصد نرخ نهایی کنسرو را قیمت ماهی تعیین می کند.رئیس سندیکایی صنایع 
کنسرو با بیان اینکه ستاد تنظیم بازار هیچ تصمیمی برای تغییر نرخ تن ماهی ندارد، گفت: تولیدکنندگان تن 
ماهی مدت زمان طولانی تولید را متوقف کردند؛ چراکه تولید مقرون به صرفه نبود و تولیدکنندگان از اواخر 
اسفند تا پایین ماه رمضان با چالش های جدی مواجه شده بودند زیرا معاون اول رییس جمهور دستور داده بود 
که تا پایان ماه رمضان نباید قیمت ها افزایش پیدا کند و از آنجایی که مواد اولیه با نرخ مناسب در دسترس 
تولیدکنندگان قرار نمی گرفت آنها تولید را متوقف کردند.بختیاری با اشاره به کمیاب شدن کنسرو ماهی 1۸۰ 
گرمی در فروشگاه های زنجیره ای، بیان کرد: تن ماهی 1۸۰ گرمی مشمول قیمت گذاری دستوری می شود از 

این رو تولید متوقف و کمبود کالا در سطح عرضه به چشم می خورد.

قیمت گذاری دستوری مانع تولید است

»سید کاظم دهقان« در گفت وگو با ایرنا با اشاره به تاریخچه 
نظام کارمزدی در شبکه پرداخت اظهار کرد: این سیستم از ابتدا 
به گونه ای برنامه ریزی شده بود که پذیرنده ها خود هزینه های 
استفاده از شبکه را تامین کرده و به ازای آن کارمزد متناسب 
پرداخت کنند، اما برخی بانک ها رقابت ناسالمی را با یکدیگر 
آغاز کرده و به پرداخت کارمزد سهم پذیرنده مبادرت ورزیدند. 
متاســفانه این موضوع تا آنجا ادامه پیدا کرد که بانک ها را بر 
آن داشــت، تامین هزینه های زیرساخت نظیر ارائه کارتخوان 

را نیز بر عهده بگیرند.
به گفته مدیرعامل سابق شرکت شاپرک، این رویه باعث شد 
که با فرهنگ غلطی رو به رو شویم که در آن دریافت کنندگان 
خدمات در حوزه پرداخت نه تنها کارمزدی نمی پردازند؛ بلکه 

مطالبه پول هم از سیستم بانکی دارند.
وی بــا بیان اینکه این موضوع باعث شــکل گیری ناترازی 
شدید در سیستم بانکی شــده است، اظهار کرد: با پیروی از 
این رویکرد، مخاطرات و تخلفات بســیاری در شبکه پرداخت 

محمدعلی محمد میرزاییان، فعال اقتصادی می گوید: تجار ایرانی برای صادرات 
مستقیم به روسیه باید حدود 28 درصد مالیات پرداخت کنند؛ از این رو کالاها را 
از طریق ارمنستان و قرقیزستان که تعرفه صفر دارند به روسیه صادر می کنند.  
محمدعلی محمد میرزاییان، نایب رئیس کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق ایران 
از موانع و مشکلات تجارت آزاد ایران با کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا و کشورهای 
عضو حوزه سی.آی.اس می گوید: باوجود اینکه ایران به اتحادیه اوراسیا پیوسته است 
و می تواند تجارت آزاد با این کشــورها داشته باشد، ولی در عمل مشکلات زیادی در 

مسیر همکاری وجود دارد.
او درباره موانع تجارت می گوید: یکی از موانع جدی در مســیر توسعه تجارت این 
است که برای صادرات مستقیم محصول از ایران به روسیه باید تجار ایرانی حدود ۲۸ 
درصد مالیات پرداخت کنند، برای همین بیشتر این صادرات به صورت غیرمستقیم از 
ایران به ارمنستان و قرقیزستان صادر و از آنجا به مقصد روسیه صادرات مجدد می شوند.

محمد میرزاییان می گوید: ما با کشورهای حوزه اوراسیا خیلی کار نکرده ایم و تجربه 
مستقیم استفاده از کانال تجارت آزاد و تجارت ترجیحی با این کشورها را نداریم.

او ادامه می دهد: پرداخت مالیات ۲۸ درصدی و تعرفه بالا در گمرک روسیه مانع 
بزرگی برای تجارت با روسیه است که حل این مسئله در اختیار وزارت امور خارجه 

اســت. در این شــرایط ما مجبور هســتیم که کالای خود را از طریق کشور ثالث به 
روسیه صادر کنیم.

محمد میرزاییان تصریح می کند: کالای ایرانی برای ورود به بازار روسیه از مسیر 
ارمنســتان و قزاقستان و قرقیزستان به این کشــور وارد می شود؛ برای اینکه در این 

کشورها تعرفه گمرکی صفر است.
او معتقد است: اگرچه ما مدت هاست که درباره کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا و 

فرصت های تجارت با این کشور صحبت می کنیم ولی عملًا در این کشورها به دلیل 
تحریم اقتصادی، مشکل برگشت ارز داریم. البته تعدادی از شرکت ها را ایران و روسیه 
معرفی کرده و این ها باهم کار می کنند ولی این امکان شــامل شــرکت های کوچک 

بخش خصوصی نمی شود.
 به گفته محمد میرزاییان شرکت های ایرانی پول های خود را از طریق صرافی با ۶ 
درصد به ایران منتقل می کنند، اگر VT بانک روسی که به تازگی در ایران شعبه خود 
را دایر کرده، بتواند با این شــرایط با تجار ایرانی کار کند، مقرون به صرفه خواهد بود 

وگرنه مشکلات همچنان در حوزه تجارت با روسیه ادامه دارد.
او پیشنهاد می کند: تعرفه روسیه برای کالاهای صادر شده از ترکیه بسیار پایین و 
گاهی صفر است. باید تعرفه های ترجیحی بین ایران و روسیه برداشته شود و تجار ایرانی 
بتوانند مستقیم به روسیه کالا صادر کنند. ما کالای زیادی از روسیه وارد می کنیم و 
بازارهای روسیه به کالای ایرانی نیاز دارند؛ در این زمینه تهاتر هم می تواند راهگشای 
مشــکلات باشــد. باید بتوانیم از این فرصت در کنار روابط مناسب دو کشور بهترین 
استفاده را انجام دهیم.او تأکید می کند: در کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا استقبال 
خوبی از محصولات ایران مثل پسته و خرما می شود و ما باید از این فرصت ها استفاده 

کنیم. باید وزارت امور خارجه بسترهای همکاری را فراهم کند.

مالیات 28 درصدی و تعرفه گمرکی بالا، مانع تجارت ایران با روسیه است

از جمله شکســت تراکنش، تراکنش های سوری و کارمزدخواهی شکل گرفت که قاعدتاً ریشه اصلی 
آنها همان نظام کارمزدی بوده است.

این کارشــناس حوزه صنعت پرداخت افزود: با همفکری مناسبی که بین فعالان صنعت پرداخت، 
شــرکت های پرداخت و بانک مرکزی شــکل گرفت و با تلاش هایی که شرکت شاپرک در سال های 
گذشــته انجام داده بود با هدف برطرف کردن مشکلات موجود، نظام کارمزدی جدید مصوب و ابلاغ 
شــد که می تواند نقطه شروع خوبی برای رسیدن به این آرمان باشد که شبکه پرداخت کارمزدش را 

از ذی نفع اصلی خود دریافت کند.
دهقان با بیان اینکه حاکمیت همواره درباره پرداخت کارمزد ملاحظاتی داشته است، تصریح کرد: 
باید در این زمینه با دقت نظر ویژه ای گام برداشته می شد، به همین دلیل رویکردهایی اتخاذ شد که 
به اعتقاد من امکان توفیق طرح را بالا می برد به طور مثال سهم پذیرنده مبلغی با سقف اندک را شامل 

می شود و حتی برای صنوف خاص در مرحله اول اجرایی نمی شود.
وی ادامه داد: از سوی دیگر با توجه به اینکه شرکت های پرداخت و بانک ها ذی نفع موضوع هستند و 
حتی به مطالبات شرکت های پرداخت یار نیز در این حوزه پاسخ داده شده است که بتوانند از پذیرندگان 

راسا مبالغی را برای تراکنش های اینترنتی اخذ کنند، می توان کاملًا به اجرای این طرح امیدوار بود.
این کارشناس با اشاره به فرسوده بودن ناوگان پرداخت و زیرساخت های مربوط به امورات حاکمیتی 
اظهار کرد: این ناوگان نیاز به بازطراحی، بازسازی و به روزرسانی دارد که البته هزینه هنگفتی را برای 
کل بازیگران این صنعت رقم می زند. با این حال بی توجهی به آن موجب فرسودگی بیشتر تجهیزات 

و کاهش کیفیت سرویس برای همه بازیگران خواهد شد.
دهقان با بیان اینکه ناترازی بانک ها در میزان انتفاع رســوب پول و پرداخت کارمزد باعث کاهش 
شدید انگیزه آنها در ارائه خدمات مطلوب شده بود، خاطرنشان کرد: در مدل قبلی مجموعه حاکمیت 
تلاش کرد تا قواعدی را بین دو بازیگر اصلی یعنی بانک و شرکت های پرداخت برقرار کرده و قراردادی 
را بین آنها ایجاد کند که خود این قرارداد باعث به وجود آمدن مشــکلات متعدد دیگری شــده بود. 
خوشبختانه در نظام کارمزد جدید ضرورتی برای برقراری این قرارداد وجود ندارد و بانک میزانی کارمزد 
پرداخت می کند که منتفع شــود و این انتفاع بیشتر از کارمزدی است که پرداخت می کند که حتماً 

می تواند در مسیر ترمیم ناترازی آنها موثر باشد.

  نظام جدید کارمزد شبکه پرداخت خودترمیم است
وی نظام کارمزد جدید را خود ترمیم دانست، گفت: با عنایت به اینکه هم زمان با افزایش تراکنش ها 
و نرخ تورم، میزان کارمزدها نیز افزایش پیدا می کند، این موضوع تداوم فعالیت را برای شــرکت های 
پرداخت الکترونیک محقق و سهل تر می کند؛ بنابراین می توانیم انتظار داشته باشیم که در این فضای 

جدید گام های رو به جلوی موثری در مجموعه شبکه پرداخت کشور برداشته شود.
مدیرعامل ســابق شرکت شاپرک برخی از نقدهای خبرگان به طرح را وارد دانست و تصریح کرد: 
باید تاکید کنم که این مصوبه شــروع یک داستان بزرگ و پیچیده است و نقاط ضعف آن در مراحل 
بعدی قابل ترمیم و پوشش بوده و با همت همه بازیگران می توانیم آینده روشنی را برای شبکه پرداخت 

در کشور متصور باشیم.
دهقان با بیان اینکه ناوگان شــبکه پرداخت در حال حاضر فرســوده است و امکان تامین سخت 
افزار و نرم افزار برای سرویس های شبکه پرداخت نیست، گفت: در دوره قبلی پذیرنده خدمات رایگان 
دریافت می کرد به همین دلیل نه خود او و نه شرکت پرداخت انگیزه ای برای افزایش کیفیت خدمات 
نداشتند، اما در طرح جدید پذیرنده با تقبل بخشی از کارمزد، حتماً کیفیت سرویس بهتری را مطالبه 
می کند و در یک فضای رقابتی این فرصت را خواهد داشت که شرکت های دیگری را برای ارائه خدمات 

بهتر جایگزین کند.

فرماندهــی آمــاد و پشــتیبانی مرکــز نزاجــا در نظــر دارد از طریــق برگــزاری مزایــده  عمومــی اماکــن مشــروحه ذیــل  واقــع در کــوی قمــر بنــی هاشــم )ع( را 
بــه مــدت یــک ســال بــه صــورت اجــاره واگــذار نمایــد.

سپرده  شرکت در مزایده )ریال( مبلغ پایه )ریال ( شرح  ردیف 

420.000.000 350.000.000 یک باب مغازه میوه و تره بار به متراژ حدود 500 متر مربع  1

300.000.000 250.000.000 فروشگاه سوپر مارکت مجتمع گل نرگس به متراژ حدود 75 متر مربع 2

1.200.000.000 1.000.000.000 زیر زمین بانک سپه با کاربری کترینگ و  مساحت  حدود 200 متر  3

آگهی مزایده اماکن اجاره ای فرماندهی آماد و پشتیبانی مرکز نزاجا

توضیحات:
  زمـان و مـکان بازدید و دریافت اسـناد مزایـده : از تاریخ انتشـار آگهی 
بـه مـدت 10 روز بـه نشـانی تهـران . میـدان شـهدای ارتـش )اقدسـیه( پادگان 

پیـروان ولایـت مدیریـت کنترولر می باشـد. 
 هزینـه مزایده و کارشناسـی بر عهـده برنده مزایده بوده و دسـتگاه 
مزایـده گزار در قبـول یا رد هریک از پیشـنهادات مختار می باشـد. 

جهـت غرفـه میـوه و تـره بـار برنـده مزایـده مـی بایسـتی نسـبت بـه تحویل و 
تحـول بـا مسـتاجر قبلـی و تامیـن هزینـه هـای انجـام شـده تعامـات لازم را 
داشـته باشـد . و برنـده مزایـده می بایسـتی میـوه و تره بـار را بر اسـاس قیمت 
هـای میـوه و تره بار شـهرداری در سـطح شـهر )به عنـوان نمونه تره بار شـهید 
محاتـی ( بـه فـروش برسـاند و در صورت گرانفروشـی و ارائه جنـس نا مرغوب 
در مرحلـه اول قـرارداد بـه صـورت یـک طرفـه از سـوی ایـن فرماندهـی فسـخ 

خواهـد گردید . 
 جهـت فروشـگاه سـوپر مارکـت برنـده مزایده می بایسـتی نسـبت بـه تحویل 
و تحـول بـا مسـتاجر قبلـی و تامیـن هزینـه هـای انجام شـده تعامـات لازم را 

داشـته باشـد و برابـر بـرگ شـرایط اباغـی کـه از طرف کنـت فرماندهـی آماد 
و پشـتیبانی مرکـز نزاجـا اعـام مـی گردد نسـبت به فـروش محصـولات اقدام 

ید.  نما
 بـه پیشـنهادات فاقـد چـک تضمین شـده یـا ضمانت نامـه شـرکت در مزایده   
مبهـم ، مشـروط ، مخـدوش و فاقد قیمت پیشـنهادی و پایین تـر از قیمت پایه 

ترتیـب اثر داده نخواهد شـد. 
 تاریـخ بازدیـد و تحویـل اسـناد و تسـلیم پـاکات شـرکت در مزایـده از مـورخ 
1402/03/04 الـی 1402/03/15 از سـاعت 10 الـی 14 به نشـانی تهران میدان 

شـهدای ارتـش – پـادگان پیـروان ولایـت – انتظامات می باشـد . 
 شـماره حسـاب 6158800178505 نـزد بانـک سـپه بـه نـام تمرکـز عوایـد 
داخلـی جهـت واریز مبلـغ 500.000 ریال بـه منظور خریـد اوراق مزایده و چک 
تضمیـن شـده در وجـه شـماره حسـاب 61588000144904 نـزد بانک سـپه 
یـا شناسـه ملـی 14003657805 بنام سـپرده شـرکت در مزایـده و یا ضمانت 
نامـه بانکـی بـه مبلغ سـپرده بانکی جهـت شـرکت در مزایده الزامی می باشـد . 

تلفن: 29727033-021 و 29727287-021 و 09124909542

  تسهیل اعطای اینماد به مشاغل خانگی
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی اعلام کرد: اعطای اینماد به مشاغل خانگی دارای مجوز از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بدون نیاز به دریافت پروانه کسب از اتحادیه کسب وکارهای مجازی عملیاتی شد.

به گزارش از مرکز توسعه تجارت الکترونیکی )مرکز تتا(، پیرو مصوبه جلسه 47 ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی مبتنی بر پیشنهاد مرکز تتا و ابلاغ آن توسط وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مشاغل خانگی دارای مجوز از این وزارتخانه برای اخذ اینماد در 
رسته های مربوط نیازی به دریافت مجدد پروانه کسب از اتحادیه کشوری صنف کسب وکارهای مجازی نخواهند داشت.موضوع دریافت مجوز جدید از اتحادیه صنفی توسط مشاغل خانگی دارای مجوز از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سال های اخیر از موضوعات 
پرچالش بین بخشی بوده که در برخی موارد در جلسات مختلف مطرح و مورد اعتراض کسب وکارهای اینترنتی قرار داشت و از جهت الزام به تعدد دریافت مجوز از چند دستگاه مطلوب نبود.در راستای سیاست های کشور در زمینه تسهیل صدور مجوزها و بهبود محیط 
کسب وکار، پیشنهاد رفع این مشکل از سال گذشته توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح و با پیگیری های انجام شده بالاخره در جلسه 47 ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی تصویب و طی نامه شماره 1۹۹۶۰۸ مورخ ششم آذرماه 14۰1 توسط وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی ابلاغ شد که با هماهنگی های انجام شده به تازگی اجرایی شده است.به این ترتیب مشاغل خانگی دارای مجوز از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سراسر کشور هنگام دریافت اینماد در رسته های مرتبط، الزامی به دریافت پروانه کسب از اتحادیه کشوری 
صنف کسب وکارهای مجازی نداشته و فقط با ثبت اطلاعات مجوز مشاغل خانگی و استعلام برخط از وزارتخانه مذکور، به صورت کاملًا سیستمی در مدت حداکثر چند ساعت اینماد به آن ها اعطا خواهد شد.بدیهی است فعالیت هایی که ماهیت مجازی داشته و معادلی 
در رسته فعالیت های مشاغل خانگی ندارند یا طبق ضوابط اختصاصی ابلاغی دبیرخانه هیات عالی نظارت بر اصناف الزام به دریافت پروانه کسب مجازی دارند، همچنان نیازمند دریافت پروانه کسب مجازی از اتحادیه کشوری صنف کسب وکارهای مجازی خواهند بود. این 
موارد نیز طبق گروه بندی کالا/خدمت سامانه اینماد شامل حمل ونقل زمینی مسافر درون شهری- هوشمند، حمل ونقل زمینی بار )درون شهری( - هوشمند، بستر درج آگهی، بازاریابی شبکه ای، آموزش در محل، حراج کالا )مزایده برخط( و فروش طلا و جواهر می شود.
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کشاورزی 

مشتركان گلستانی ، تا 
20برابر میزان كاهش مصرف 

 برق،  پاداش دریافت 
می كنند

ســید مجتبی خیام نکویی در خصوص فرایند جــذب فارغ التحصیل 
پسادکترا کشاورزی در این بخش افزود: به منظور حمایت از فارغ التحصیلان 
بخش کشــاورزی و تامین نیروهای محقق و پژوهشگر در بحث استفاده از 
ظرفیت دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی به صورت هدفمند به ویژه در حوزه 

پایان نامه های دکتری و جذب ۴۰۰ نفر پسادکترا تفاهم نامه امضا کردیم.
معاون وزیر جهاد کشاورزی در سازمان تات با بیان اینکه اکنون بسیاری 
از فارغ التحصیلان حوزه کشاورزی و منابع طبیعی شغل ندارند، اظهار داشت: 
تلاش داریم با این اقدام و اســتفاده از ظرفیت ها این افراد را در حوزه های 
مختلف کشــاورزی مشــغول به کار کنیم و این ظرفیت مناســبی برای 
فارغ التحصیلان حوزه منابع طبیعی اســت.وی تصریح کرد: تفاهم نامه سه 
جانبه ای بین سازمان تات، وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و صندوق حمایت 
از پژوهشگران به امضا رسیده است که به موجب آن عناوین پژوهشی دارای 
اولویت توسط سازمان تحقیقات معرفی می شود و به ازای هر عنوان یک استاد 

میزبان با حداقل درجه دانشیاری از اعضای هیات علمی سازمان تات قبول 
مسئولیت کرده و این عنوان به شکل فراخوان در اختیار صندوق حمایت از 
پژوهشگران قرار می گیرد.خیام نکویی افزود: هر کدام از این عناوین، بر اساس 
مشکلات و مسائل باز حوزه  کشاورزی تدوین شده  است و ضمن دارا بودن 
جنبه  مرز دانش، در حوزه  کشاورزی کاربردی خواهند بود.معاون وزیر جهاد 
کشاورزی گفت: اطلاعات این فراخوان در وب سایت سازمان تحقیقات، آموزش 
و ترویج کشاورزی قابل مشاهده است، همچنین این فراخوان در سایت صندوق 
حمایت از پژوهشگران منتشر شده و افراد دارای شرایط می توانند موضوعی را 
انتخاب و طرح پیشنهادی خود را روی سامانه صندوق حمایت از پژوهشگران 
بارگذاری کنند.وی اضافه کرد: متقاضیان پسادکترا باید فارغ التحصیل مقطع 
دکتری کشاورزی باشند و بیش از ۳ سال از زمان فارغ التحصیلی آنها نگذشته 
باشد و سنشان زیر ۴۰ سال باشد و هم زمان فعالیت شغلی دیگری نداشته 
باشــند.رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی درباره مراحل 

انتخاب متقاضیان گفت: در مرحله  اول طرح توسط متقاضیان تنظیم می شود 
و پس از آن این طرح ها توسط وزارت علوم، صندوق حمایت از پژوهشگران 
و ســازمان تات داوری خواهد شد که در گام بعدی متقاضیان، اصطلاحات 
پیشنهادی داوران را اعمال می کنند؛ بنابراین در پایان در صورت تایید طرح 
توسط کمیته  منتخب، متقاضیان پسادکترا برای عقد قرارداد دعوت می شوند.

به گفته وی، در قرارداد اولیه، زمان پروژه حداکثر یک سال خواهد بود و عنوان 
پــروژه و زمان بندی پرداخت ها و همچنین تعهداتی که از مجری و میزبان 
گرفته می شود درج می شود و به امضای افراد ذی ربط می رسد، تعهداتی که 
گرفته می شود مبنی بر انتشار مقالات، ارائه دستاوردهای فناورانه و همچنین 
فعالیت های ترویجی و ارائه کلاس های آموزشی خواهد بود.خیام نکویی افزود: 
فــردی که به این طرح ورود می کند برای پســادکترا از حقوقی معادل ۸۰ 
درصد استادیار پایه یک برخوردار خواهد شد.معاون وزیر جهاد کشاورزی در 
سازمان تات اظهار داشت: متقاضیان ورود به دوره پسادکترا در قرارداد اولیه 
که یک ســاله است به عنوان مروج پژوهشگر تحت نظارت استاد میزبان در 
یکی از موسسات تحقیقاتی با استفاده از امکانات موسسه، به انجام پژوهش 
مربوطه خواهند پرداخت. در این مدت، ضمن انجام کار پژوهشی، با محیط 
کار تحقیقاتی و فضای حاکم بر آن آشنا شده و به کسب تجربه می پردازند.

وی اضافه کرد: با این تجربه افراد می توانند بهتر تعیین مسیر کرده و آینده  
شغلی خود را هوشمندانه تر انتخاب کنند؛ مثلًا ممکن است در فراخوان های 
جذب اعضای هیات علمی شرکت کرده و با توجه به شناختی که نسبت به 
تحقیقات یافته اند، پژوهش را به عنوان حرفه  خود انتخاب کنند.خیام نکویی 
ادامه داد: نظر به اینکه برحسب مقررات صندوق حمایت، محدودیت زمانی 
یک ساله برای اتمام فرایند پژوهش وجود دارد، برخی از موضوع ها که به زمان 
بیشتری برای تکمیل پژوهش نیاز دارند، به ناچار از دایره  موضوعات پیشنهادی 
سازمان حذف شده اند، امید می رود که برای این گونه موارد چاره ای اندیشیده 
شود؛ البته مدت زمان قرارداد اولیه یک ساله است که می تواند تا ۳ سال تمدید 
شود.معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: در این طرح، بالغ بر ۲۰۰ عنوان 
پژوهشــی طی فراخوان های گذشته و جاری اعلام شده که در کمتر از سه 
ماه که از شروع این کار می گذرد تاکنون بیش از ۶۵ طرح دریافت کرده ایم 
امید است با اطلاع رسانی های گسترده تر به حداکثر استفاده از این ظرفیت 
برسیم.به گفته وی، این فرایند در بخش های متنوع حوزه  کشاورزی از جمله 
موسسه تحقیقات علوم شیلات، موسسه تحقیقات اصلاح و تهیه نهال و بذر، 
موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع کشور، موسسه تحقیقات اصلاح و تهیه 
بذر چغندر، موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی رازی، موسسه تحقیقات 
برنج کشور، موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال، موسسه تحقیقات 
فنی مهندســی کشاورزی، موسســه تحقیقات علوم دامی کشور، موسسه 
تحقیقات بین المللی تاس ماهیان دریای خزر، مرکز ملی تحقیقات شوری، 
مرکز تحقیقات ابریشم، موسسه تحقیقات پنبه، موسسه تحقیقات خاک و 
آب، موسسه تحقیقات علوم باغبانی، پژوهشکده خرما و میوه های گرمسیری، 
پژوهشکده چای، پژوهشکده مرکبات و میوه های نیمه گرمسیری، پژوهشکده 
ملی گل و گیاهان زینتی ایران، پژوهشکده بیوتکنولوژی، پژوهشکده حفاظت 
خاک و آبخیزداری، موسسه تحقیقات کشاورزی دیم کشور، موسسه تحقیقات 
گیاه پزشکی کشور انجام می شود و برای تمام این موارد عناوین پیشنهادی در 
فراخوان ها اعلام شده است.خیام نکویی گفت: این فراخوان در سایت صندوق 
حمایت از پژوهشگران، در بخش »پسادکترا مشترک با سازمان تحقیقات، 

آموزش و ترویج کشاورزی« اطلاع رسانی شده  است.

مزدک جمشیدی    |    رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج كشاورزی جزییات جذب ۴00 فارغ التحصیل مقطع پسادكترا بخش كشاورزی در ۵۶ موسسه و مركز 
تحقیقاتی سازمان تات را تشریح كرد.

متقاضیان ورود به دوره 
پسادكترا در قرارداد اولیه 

كه یک ساله است به عنوان 
مروج پژوهشگر تحت 

نظارت استاد میزبان در 
یکی از موسسات تحقیقاتی 

با استفاده از امکانات 
موسسه، به انجام پژوهش 
مربوطه خواهند پرداخت. 

جزییات جذب ۴۰۰ فارغ التحصیل پسادکترا در مراکز 
تحقیقات کشاورزی

  اتمام احداث فونداسیون بتنی در بنادر مقام 
و لنگه

معاون فنی و نگهــداری اداره کل بنــادر و دریانوردی 
هرمزگان گفت: عملیات احداث فونداســیون بتنی به 
منظور نصب اسکله های فلزی شناور بنادر مقام و لنگه 

در غرب استان به پایان رسید.  
به گزارش روابط عمومــی اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان، »فریدون پیشــدار« با اشاره به اتمام احداث 
فونداسیون بتنی در بنادر مقام و لنگه افزود: این طرح 
شــامل عملیات جانمایــی محل بهینه نصب اســکله 
خاکبرداری آرماتوربنــدی و بتن ریزی اســت که در 
راســتای افزایــش ایمنی تــردد دریایی مســافری و 

گردشگری انجام شد.  
وی ادامه داد: این نوع فونداسیون ها با ۱.۷۵ متر ارتفاع 
دارای ۳.۵ متر طــول و ۲متر عرض بــوده که مطابق 

استانداردهای ملی طراحی و اجرا شده است.  
به گفته معــاون فنــی و نگهــداری اداره کل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان؛ ساخت این نوع فونداسیون زودتر 
از مراحل انتقال و نصب اسکله انجام شده تا بیش ترین 
استحکام لازم را در هنگام بهره برداری داشته و قادر به 

تحمل بارهای ثابت و متناوب باشد.   
پیشــدار اضافه کرد: اســکله های فلزی شــناور برای 
اتصال به خشــکی نیازمند پل دسترســی و اتصال به 
فوندانسیون به ویژه بتنی هستند تا رفت و آمد مسافران 
و گردشگران، تیم های امداد و نجات و سایر بهره برداران 
از خشکی به اسکله شــناور با ایمنی مطلوب و سهولت 

امکان پذیر باشد.

   اجرای موفق تعویض انرژی چین جرثقیل های 
كانتینری در بندر شهید رجایی 

 معــاون فنــی و نگهــداری اداره کل بنــادر و 
دریانــوردی هرمــزگان گفــت: عملیــات تعویــض 
انــرژی چیــن پنــج دســتگاه جرثقیــل کانتینری 
 )zpmc ( شــماره ۱۷ با تــلاش متخصصــان داخلی

 با موفقیت و به شکل کامل در بزرگترین پایانه کانتینری 
ایران  انجام شد. 

به گزارش روابط عمومــی اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان، »فریدون پیشدار« با اشاره به تعویض انرژی 
چین پنج دستگاه گنتری کرین ســوپر پاناماکس در 
بندرشــهید رجایی اظهار داشــت: این اقدام که از ۲۳ 
فروردین امسال آغاز شــده بود، اردیبشت جاری با ۸۰ 
میلیارد ریال اعتبار در راســتای تحقق سیاســت های 
اقتصاد مقاومتی و بهره گیری از دانــش بومی به اتمام 

رسید.  
 وی ادامه داد: پــس از انجام نخســتین طرح تعویض 
انرژی چیــن برای اولین بار در ســال ۱۳9۸ توســط 
متخصصان بومی که افتخاری برای کشــور در زمینه 
نگهداری و تعمیرات گنتری کرین های ســوپر پســت 
پاناماکس هستند، با تعویض انرژی چین پنج دستگاه 
 گنتری کرین یــاد شــده، متخصصــان توانمند این

 بندر توانســتند به رکورد ۱۸ روز برای انجام این طرح 
دست پیدا کنند.

 معــاون فنــی و نگهــداری اداره کل بنــادر و 
دریانوردی هرمــزگان گفت: در حــال حاضر تمامی 
 نگهداری هــا و تعمیــرات تجهیــزات بنــدری بــا

 تکیه بر دانــش و مهارت متخصصــان بومی و داخلی  
انجام می شود.  

پیشــدار افزود: انرژی چین به عنوان محافظ و مرتب 
کننده چیدمان کابل هــای برق، شــبکه و فیبرنوری 
گنتری کرین های ســوپر پســت پاناماکس zpmc از 
اهمیت زیادی از لحاظ ایمنی و عملیاتی برخوردار است.

 گفتنی است؛ منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی 
با برخورداری از پیشــرفته ترین پایانه هــا و تجهیزات 
کانتینری و برخورداری از ۳۰ دســتگاه گنتری کرین، 
انجام 9۰ درصد کل آمار جابجایی کالاهای کانتینری 

کشور را  برعهده دارد.

  برپایی میز خدمت آبفا در نماز جمعه بوشهر
ابوالحسن عالی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
بوشــهر اظهار داشــت: مدیران باید بدون تشریفات و 
فاصله مطالبات شهروندان را بشــنوند و برای رفع آن 

اهتمام بورزند.
عالی یکی از اهداف میز خدمت را دیدار چهره به چهره 
با مردم دانست و گفت: تسریع در امر خدمات رسانی و 
پاسخگویی به ارباب رجوع از دیگر اهداف ما محسوب 

می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح 
کرد: تمامی ادارات آبفا در شهرســتان ها و مناطق در 
برپایی مستمر و منظم میز خدمت باید جدیت به خرج 
دهند و این برنامه نباید فقط به عنوان یک رفع تکلیف 

برای مدیران و کارکنان باشد.
گفتنی اســت در جریــان ایــن میز خدمــت علاوه 
بر ثبــت و پیگیری مشــکلات مــردم، به ســوالات و 
 چگونگــی بهره منــدی از خدمات غیر حضــوری نیز 

پاسخ داده شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/03/07
شماره : 1411

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان از اختصاص پاداش به مشترکاني که مصرف برق خود را نسبت به مدت مشابه پارسال کاهش دهند خبر داد.به گزارش شرکت توزیع نیروي برق استان گلستان، 
سیداحمد موسوی در گفتگوی ویژه خبری گلستان با اعلام این که پاداش همکاري مشترکان در کاهش مصرف نسبت به سال پیش افزایش چشمگیري داشته گفت: سال پیش مشترکان ۵برابر میزان کاهش خود 
پاداش دریافت مي کردند و این پاداش امسال به ۲۰برابر افزایش یافته است.موسوی افزود: پارسال مشترکاني که زیر الگوي مصرف برق استفاده مي کردند، پاداش ۵برابري دریافت نمودند ولي امسال همه مشترکان چه 
بالاي الگو مصرف داشته باشند چه پایین تر از الگو به ازاي هر کیلووات ساعت و به صورت پلکاني تا ۲۰ برابر پاداش دریافت مي کنند.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان افزود: مشترکان با به کارگیري چند 
راهکار ساده مانند: سرویس کولرها پیش از فصل گرم، استفاده از سایبان بر روي کولرها، تنظیم دماي کولر گازي برروي ۲۴درجه، کاهش روشنایي غیرضروري و استفاده از نور طبیعي به راحتي مصرف برق خود را به 
میزان قابل توجهي کاهش داده و علاوه بر حفظ منابع طبیعي کشور و کاهش هزینه برق مصرفي، پاداش نیز دریافت نمایند.گفتني است مشترکان گرامي مي توانند با نصب اپلیکیشن موبایلي برق من از طریق سایت 
اینترنتي شرکت توزیع نیروي برق استان گلستان به نشاني www.goped.ir با اطلاع از میزان مصرف برق خود در دوره هاي پیشین، نحوه برخورداري از پاداش و همچنین راهکارهاي کاهش مصرف برق را دریافت نمایند.

معجزه اصلاح سیاست سركوب قیمت ها در چین
 

اخلال در بازار شکر به دلیل نامشخص بودن قیمت مصرف كننده
 رییــس هیات مدیره انجمن صنایع قند ایران گفت: با توجه 
به افزایش هزینه های تولید، سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
قیمت شکر درب کارخانه را ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین کرده 
اما نرخ برای عمده فروشی و مصرف کنندگان مشخص نیست که 

همین مسئله، اخلال در بازار این محصول را موجب شده است.
علیرضا اشرف درباره ممانعت برخی شرکت های بزرگ از عرضه 
شکر به بازار به دلیل نامشخص بودن قیمت عمده فروشی و مصرف 
کنندگان افزود: اکنون با افزایش قیمت جهانی شکر روبرو شده ایم 
که می تواند واردات این محصول را با مشکلاتی روبرو کند همچنین 

عدم تعیین نرخ قیمت شکر برای عمده فروشی و مصرف کنندگان می تواند اختلال در بازار این محصول ایجاد کند.
رییس هیات مدیره انجمن صنایع قند ایران بر این باور است که نرخ مصوبه جدید برای هر کیلوگرم چغندرقند ۲۸ هزار تومان تعیین 
شده و اما برحسب کیفیت و عیار حتی تا ۳۰ هزار تومان نیز خریداری می شود؛ بنابراین این عامل در تغییر نرخ شکر اثرگذار است.

وی اظهار داشت: طبق مصوبه سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان قیمت هر کیلوگرم شکر ۲۵ هزارو ۵۰۰ 
تومان برای درب کارخانه تعیین شده است اما دستگاه های ارجاع دهنده این نامه را به اشتباه تفسیر کرده و قیمت مصرف کننده 

اعلام کرده اند.
اشرف تصریح کرد: عدم تعیین نرخ مصوب برای درب کارخانه، عمده فروشی و مصرف کننده باعث سردرگمی شده و می تواند 
موجبات احتکار شکر را برای برخی فراهم کند و در عین حال باید شاهد حضور دلالان در بازار شکر باشیم که آن را با قیمت های 

بالای ۴۰ هزار تومان به فروش برسانند و تولیدکنندگان دستشان خالی بماند.
وی گفت: به تازگی انجمن صنایع قند ایران نامه ای به مخبر معاون اول رییس جمهوری ارسال کرده است که در آن خواستار 
اصلاح قیمت این محصول اساسی شده به طوری که قیمت مصوب درب کارخانه، عمده فروشی و مصرف کنندگان مشخص باشد 

و دوگانگی بین برخی دستگاه ها موجب عدم تعادل بازار نشود.
وی نیاز کشور به واردات شکر را با توجه به میزان تولید بین ۷۵۰ تا ۸۰۰ هزار تن عنوان کرد و افزود: پیش بینی تولید داخلی 
سال ۱۴۰۲ با توجه به کشت های رقیب و خشکسالی سال جاری حدود یک میلیون و ۲۵۰ هزار تن است و مابقی نیاز کشور از 

محل واردات باید تامین شود.
 بر اساس نامه اخیر معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی قیمت هر کیلوگرم شکر برای مصرف کنندگان ۲۵ هزار و 
۵۰۰ تومان تعیین شد، در حالی که پیش از این نرخ هر کیلوگرم از این محصول ۱۸ هزار تومان به دست مصرف کنندگان می رسید.

 مدیر حفاظت و بهره برداری از منابع آب استان اردبیل گفت: 
دشت اردبیل با کاهش شدید منابع آب های زیرزمینی مواجه است 
به طوری که این دشت هم اکنون بیش از ۸۰۰ میلیون مترمکعب 

کسری مخزن دارد.
داور بستام روز شنبه با اعلام این خبر اظهار کرد: در اثر مصرف 
بی رویه از منابع آب زیرزمینی و برداشت های اضافی و غیرمجاز 
در دشت اردبیل سالیانه حدود ۲۰ میلیون مترمکعب به کسری 

مخازن دشت اردبیل افزوده می شود.
وی با اشــاره به کاهش شــدید بارش  در دشت اردبیل اظهار 

کرد: میزان بارش در سال آبی جاری نسبت به مدت مشابه آن حدود ۲۰ درصد کاهش داشته و این موضوع عاملی مهم در روند 
کاهش ذخایر آبهای زیرزمینی است.

مدیرحفاظت و بهره برداری از منابع آب اســتان اردبیل با بیان اینکه ادامه اســتفاده بی رویه از منابع آب زیرزمینی موجب 
فرونشست زمین و تهدید زیرساخت ها خواهد شد، افزود: برای گذر از این تنش، تنها راهکار حفظ منابع آب موجود و در دسترس 

با مدیریت بهره برداری و مصرف بهینه در بخش های مختلف است.
بستام خاطرنشان کرد: برداشت های بی رویه از ذخایر آب های زیرزمینی عواقب بسیار بد و غیر قابل جبرانی همچون شور شدن 

آب های زیرزمینی را در پی خواهد داشت.
وی با تاکید بر لزوم نقش آفرینی مردم در حل مسائل اجتماعی و فرهنگی و چالش های موجود در استان اظهار کرد: با بیان 
دغدغه های موجود در بخش آب به مردم و در میان گذاشــتن این چالش ها با آنها، بخش بزرگی از این موانع به فرصت تبدیل 

خواهد شد.
بستام با اشاره به مصرف بیش از 9۰ درصدی آب در بخش کشاورزی بیان کرد: کشاورزان و بهره برداران این بخش با رعایت 
ســقف پروانه بهره برداری از چاه ها، نصب کنتور هوشــمند و حجمی بر روی چاه ها و عدم اضافه برداشت از منابع آب زیرزمینی 

می توانند در برون رفت از تنش آب نقش خود را ایفا نمایند.
وی مشارکت مردم در صرفه جویی آب را یادآور شد و گفت: مردم همیشه پای کار هستند و با اطلاع از وضعیت موجود منابع 

آب، مشارکت خوبی در صرفه جویی آب خواهند داشت.
بر اســاس آمارهای موجود استان اردبیل از نظر بارندگی در مقایسه با استان های واقع در شمالغرب کشور، شامل استان های 

آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، زنجان که به لحاظ اقلیمی در شرایط نسبتا مشابهی می باشند در جایگاه  چهارم قرار دارد.

یک کارشناس کشاورزی گفت: تغییر رویکرد دولت چین در مساله »قیمت گذاری« 
منجر به معجزه در اقتصاد این کشــور شده و امروز شاهد رشد اقتصادی بسیار چین 
در جهان هستیم. قیمت گذاری از سوی ستاد تنظیم بازار آن گونه که باید منجر به 
کنترل بازارها نشــده و نوعی نا به ســامانی را در برخی از محصولات به وجود آورده 
اســت. در گزارش قبلی یکی از کارشناســان بخش کشاورزی به تجربه چین در این 
حوزه اشاره کرد که چنین عملکردی چه پیامدی برای اقتصاد این کشور پر جمعیت 
به همراه داشــت؛ همچنین تغییر رویکرد دولت چین منجر به معجزه در اقتصاد این 
کشور شد و امروز شاهد رشد اقتصادی بسیار چین در بین کشورها هستیم. حسین 
شــیرزاد از کارشناسان بخش کشاورزی و تحلیل گر مسائل آن در ادامه موضوع نرخ 
گذاری تعزیراتی و تغییر رویکرد دولت چین و تأثیر آن در اقتصاد این کشور به مهر 
گفت: ابزارهای تنظیم دولتی قیمت های خرید محصولات کشاورزی، غلبه بر اختلاف 
قیمت و نوسانات بالای قیمت را تضمین نکرد. به دلیل نوسانات زیاد قیمت ها، وجوهی 
در حوزه های کشاورزی با دوره بازپرداخت طولانی سرمایه گذاری نمی شد و تسهیلات 
بانکی برای توسعه صنایع تبدیلی و ارتقای نوآوری ها جذب نمی گردید و حمایت مستقیم 
دولت اثر محرک مناسبی بر بهره وری تولید و توسعه کشاورزی نداشت. بنابراین دهه ها 
عملکرد ضعیف اقتصاد، دولت چین را بر آن داشــت تا در تحولات نهادی گســترده 
شــرکت کند چنانکه از ســال ۱9۷۸ میلادی اصلاحات در قیمت گذاری و بازرگانی 

کشاورزی در سه مرحله با تأکیدات مختلف انجام شد.

 مرحله نخست، واقعی سازی قیمت ها
وی درباره روند اصلاحات دولت چین در حوزه اقتصاد گفت: تغییرات اولیه سیاستی 

مشــتمل بر بسته ای از سه اصلاحات چشمگیر و گسترده بود. نخست اصلاح نهادی، 
تغییر از کشاورزی جمعی به تولید مبتنی بر خانوار، یعنی سیستم مسئولیت خانوار 
بود. دوم، اصلاحات بازار و برنامه ریزی با هدف کاهش سهمیه های تولید بیش از حد 
و ارتقای عملکرد بازارهای آزاد محلی بود و ســومین اصلاحات قیمت گذاری بود که 
در آن دولت تصمیم گرفت قیمت های کشــاورزی را که تقریباً برای ســه دهه تحت 

برنامه ریزی متمرکز سرکوب شده بود، به طور چشمگیری افزایش دهد.

  مرحله دوم، جایگزینی انحصارات دولتی با بازارها
وی ادامه داد: با رهبری دنگ شیائوپینگ، معمار اصلاحات نهادی چین و رشد سریع 
تولیدات کشاورزی این باور در دولت تقویت شد که اصلاحات اقتصادی مؤثرترین راه 
برای حل مشــکل غذای چین است. بنابراین با توسعه بیشتر نقش بازارها کشاورزی 

چین به موفقیت های قبلی خود ادامه داد. البته عامل دومی هم وجود داشت که دولت 
چین را ترغیب می کرد تا کنترل تولید و فروش مواد غذایی را کنار بگذارد. با افزایش 
تولیدات کشاورزی و قیمت های بالاتر تهیه مواد غذایی، دولت مجبور شد هزینه های 
زیادی را هم به خرید کالاهای کشاورزی از کشاورزان و هم یارانه قیمت کشاورزی به 
ساکنان شهری اختصاص دهد. در واقع، این هزینه ها سالانه ۱۴ درصد به بودجه دولت 
می افزود. با افزایش فشارهای بودجه ای، دولت نتوانست راه حل مناسبی پیدا کند جز 
اینکه کنترل های خود را کنار بگذارد تا عموم مردم بتوانند به جذب پیامدهای افزایش 
قیمت ها کمک کنند.وی اظهار کرد: ســال ۱9۸۵، چین حذف اجباری تولید و تهیه 
محصولات کشاورزی را اعلام کرد. سیستم جدیدی که می توان آن را »قیمت گذاری 
دوگانه« توصیف کرد و با ایجاد قراردادهای خرید بین دولت و کشاورزان مشخص شد، 
شروع به کار کرد. تحت این سیستم، برای کالاهای عمده از جمله غلات، محصولات 
روغنی و پنبه، کشاورزان قراردادهای تولید و قیمت فروش را با دولت مذاکره کردند 
تا پس از تحویل محصولات مطابق قرارداد، بتوانند تمام محصولات باقی مانده را در 
بازارهای آزاد بفروشند. برای سایر محصولات کشاورزی مانند گوشت، سبزیجات، مرغ 
و محصولات آبزی، کشاورزان می توانستند تصمیمات تولیدی خود را بگیرند و قیمت 
محصولات به طور کامل آزاد شــد.وی با اشــاره به تورم افسارگسیخته در این دوره 
ادامه داد: اگرچه وقوع تورم افسارگسیخته و ناآرامی سیاسی حادثه میدان تیان آن من، 
اصلاحات قیمت ها را طی سال های ۱9۸۸ تا ۱99۱ عقب انداخت، اما این روند هرگز 
تغییر نکرده اســت. سهم کالاهای کشاورزی فروخته شده به قیمت های تعیین شده 
دولتی با سرعتی شتابان در طول اصلاحات مرحله اول کاهش یافت و حول یک روند 

کاهشی در طول اصلاحات مرحله دوم در نوسان بود.

دشت اردبیل با ۸00 میلیون مترمکعب كسری آب مواجه است
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در حال مذاکره برای واردات 
مستقیم گاز از ترکمنستان 
هستیم

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: در شرایط فعلی به دنبال واردات مستقیم گاز از ترکمنستان هستیم و اکنون سوآپ در حال انجام است.مجید چگنی، در خصوص واردات مستقیم گاز از 
ترکمنستان، اظهار کرد: این مساله در برنامه ما وجود دارد و در حال مذاکره هستیم.وی با بیان اینکه اکنون سوآپ گاز ادامه دارد، گفت: سوآپ روزانه ۱۰ میلیون مترمکعب گاز ترکمنستان هم در حال 
اجراست و واردات گاز از ترکمنستان هم در دستور کار است.معاون وزیر نفت در امور گاز با بیان اینکه شرکت ملی گاز ایران در سال ۲۰۲۲ با واردات گاز طبیعی از ترکمنستان با قرارداد سوآپ با شرکت 
سوکار آذربایجان، ضمن ارتقا تجارت گاز با این کشور، موفق به برقراری مجدد جریان گاز از ترکمنستان به داخل کشور شد، گفت: این مقدار گاز طبیعی از مبداء ترکمنستان به مقصد جمهوری آذربایجان 
)و نخجوان( سوآپ می شود.چگنی چندی پیش نیز در نشستی خبری در پاسخ به ایسنا با اشاره به توافق برای تمدید قرارداد صادرات گاز با عراق، اظهار کرد: تمهیدهای لازم برای پرداخت گازبهای عراق 
به ایران نیز در حال بررسی است و زمانی که این موضوع قطعی شد، قرارداد با این کشور تمدید می شود. مطالبات گازی ایران از عراق هشت میلیارد یورو است.وی افزود: کشورهای پاکستان، افغانستان و 

عمان خواستار واردات گاز از ایران هستند و مذاکرات با این کشورها در دستور کار و درحال بررسی است که البته زیرساخت های لازم برای امضای قرارداد با برخی کشورها هنوز مهیا نیست.

مزدک جمشیدی    | وعده ساخت پتروپالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای شهید سلیمانی در ابتدای دولت سیزدهم داده شد و این درحالی است که 
بسیاری از طرح های پالایشگاهی نظیر آناهیتا و بهمن هنوز روی زمین مانده است.

پتروپالایشگاهشهیدسلیمانیمنتظرسرمایهگذار

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/03/07
شماره : 1411

به گفته این مقام مسئول 
این تفاوت ۳۶۰ تا ۴۴۰ هزار 

بشکه برای باز پرداخت 
بدهی های فاینانس چین 
است که اکنون سر رسید 
شده است. سال گذشته 

۲۶۰ میلیون دلار در قانون 
بودجه ۱۴۰۱ مقرر شد تا از 

محل واحدهای افزایش 
ظرفیت تأمین شود و 

واحدهای قدیمی باید از 
سرویس خارج می شدند 

که این اتفاق نیفتاد و 
این مابه تفاوت را به باز 
پرداخت تسهیلاتی که 

دریافت شده بود اختصاص 
پیدا کرد.

وعده ساخت پتروپالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای شهید سلیمانی در ابتدای دولت سیزدهم داده شد و این درحالی است 
که بســیاری از طرح های پالایشــگاهی نظیر آناهیتا و بهمن هنوز روی زمین مانده است و این نگرانی وجود دارد که این 

پتروپالایشگاه سرنوشتی مشابه دیگر طرح های نیمه تمام پیدا کند.
این نگرانی از آنجا نشأت می گیرد که پس از دو سال از زمان شرع دولت سیزدهم هنوز عملیات اجرایی این طرح آغاز 
نشده است و این درحالی است که جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش در روزهای پایانی سال ۱۴۰۱ 

از آغاز عملیات اجرایی این پالاشگاه در ابتدای فروردین ۱۴۰۲ را وعده داده بود.
به گفته سالاری عملیات اجرایی پتروپالایشگاه شهید سلیمانی در ۴ فاز تعریف شده که یک فاز شامل احداث یوتیلیتی، 
دو فاز شــامل احداث واحدهای فرآیندی و یک فاز نیز برای احداث واحد پتروشــیمی اســت. ضمن آنکه عملیات اجرایی 
پتروپالایشگاه شهید سلیمانی با ظرفیت ۳۰۰ هزار بشکه نفت خام سنگین و با سرمایه گذاری بیش از ۱۰ میلیارد دلار در 
فروردین ماه سال ۱۴۰۲ آغاز شود. ۷۰ درصد از محصولات این واحد سوخت و ۳۰ درصد آن محصولات شیمیایی است.

رسیدن به عملیات اجرایی این پالایشگاه ۲ سال زمان برده و آنطور که سالاری گفته است با سرمایه گذاری ۹ میلیارد 
یوریی این پروژه تا ۵ ســال آینده تکمیل می شــود، اگرچه سالاری در رابطه با عملیات اجرایی این پالایشگاه گفته است: 
»عملیات اجرایی پتروپالایشگاه شهید سلیمانی در همین فصل بهار آغاز خواهد شد.« اما به نظر نمی رسد که این پروژه تا 
پایان خرداد وارد عملیات اجرایی شود، چرا که اواخر اسفند هم سالاری گفته بود این پروژه از ابتدای فروردین وارد عملیات 
اجرایی می شود. اما سوال اینجاست این پروژه هم مانند سایر پروژه های پالایشگاهی نظیر پارس، آناهیتا و بهمن بر زمین 

می ماند یا آنکه این دولت می تواند به این پروژه جامه عمل به آن بپوشاند.
علی زیار قائم مقام مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران درباره وضعیت پالایشگاه هایی که 
طرح های آن نا تمام مانده اند به مهر گفت: طرح هایی که روی زمین مانده نظیر آناهیتا بیشتر سهام آن متعلق به قرارگاه 
خاتم الانبیا است و سهام دار اصلی وظیقه تأمین منابع را به عهده دارد، اگر نه اقدامات طراحی و مبانی آن طی و لایسنس 
گرفته شده و اکنون به دنبال جذب سرمایه گذار هستند. جذب سرمایه و تأمین منابع مالی امکان احداث این نیروگاه به 

وجود می آورد چرا که زمین آماده، مجوزها اخذ شدع و لایسنس ها گرفته شده است.
به گفته زیار وضعیت پروژه های نا تمام را نمی توان به تمامی پروژه ها تعمیم داد و هر پروژه شرایط خاص خودش را دارد.

وی ادامه داد: طرح شــهید سلیمانی در قانون بودجه سال گذشته آمده که سهام شرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی حداکثر می تواند ۲۰ درصد باشد که اکنون ۱۰ درصد سهام متعلق به این شرکت است.

این مقام مســئول با بیان اینکه مشــارکت نامه ای را با سهام داران که بیشتر آن بانک ها هستند به امضا رسیده است، 
گفت: ســرمایه گذاری نیاز به مجوز شــورای پول و اعتبار دارد و اکنون این سهام داران در مرحله اخذ مجوز قرار دارند که 
پس از این مرحله شــرکت تأسیس می شــود.به گفته این مقام مسئول برای جلوگیری از تأخیر این پروژه به موازات اخذ 

مجوز اقدامات اجرایی آن به شرکت ملی مهندسی ساختمان )متن( سپرده شده است.
وی اضافه کرد: در این شــرایط کارهای اجرایی پیش روی کرده و منتظر دریافت مجوز نشــده ایم چرا که ممکن است 
بانک ها نتوانند مجوز لازم را دریافت کنند که سهام داران جدیدی جایگزین می شوند. برای آنکه کارهای اجرایی این پترو 

پالایشگاه متوقف نشود سهام داران موافقت کردند تا مجری مربوطه اقدامات لازم را پیگیری و انجام دهد.

  میزان فرآورش نفت خام در ایران چقدر است
طبق آخرین آمار و ارقام ارائه شــده از ســوی وزارت نفت فرآورش هر یک از پالایشگاه ها به تفکیک؛ پالایشگاه آبادان 
۴۰۰ هزار بشکه، پالایشگاه تندگویان تهران ۲۳۵ هزار بشکه در روز، پالایشگاه اصفهان ۳۷۵ هزار بشکه، پالایشگاه شازند 
۲۵۰ هزار بشکه، پالایشگاه بندر عباس ۳۵۰ هزار بشکه، پالایشگاه شیراز ۶۰ هزار بشکه، پالایشگاه تبریز ۱۱۰ هزار بشکه، 
پالایشگاه لاوان ۵۵ هزار بشکه و پالایشگاه کرمانشاه ۳۰ هزار بشکه در روز فرآورش انجام می دهند که در مجموع به یک 

میلیون و ۸۳۵ هزار بشکه در روز می رسد.
البته جواد اوجی وزیر نفت در سال ۱۴۰۰ گفته بود: »اکنون ظرفیت پالایش با احتساب نفت خام و میعانات گازی، ۲ 
میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در روز است که طبق برنامه ریزی ها این رقم به بیش از روزانه ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه خواهد 
رسید.« اما تا کنون این ظرفیت افزایش پیدا نکرده و ظرفیت پالایشی کشور بر مدار ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در روز 

آغاز عملیات ساخت قطعه ب باند دوم بزرگراه کنارتخته دالکی 
عملیات اجرایی ساخت قطعه ب باند دوم بزرگراه کنارتخته ـ دالکی با حضور معاون 
وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور 

در مرز استان های بوشهر و فارس آغاز شد. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی در بوشهر با حضور معاون وزیر راه و 
شهرسازی و مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور، استاندار 
بوشهر و شماری از مسئولان استان و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء در مرز استان های 
بوشــهر و فارس، عملیات اجرایی ساخت قطعه ب باند دوم بزرگراه کنارتخته ـ دالکی 

آغاز شد.
خیراله خادمی معاون وزیر راه و شهرسازی در این آیین گفت: این قطعه بخشی از 
کریدور نزدیک به ۲۵۰ کیلومتری میان شــیراز بوشهر است که برنامه داریم به صورت 

چهارخطه باشد.
خادمی با اشاره به این که این مسیر بخشی از کریدور شمال به جنوب در مرکز کشور 
است که استان بوشهر را به مرکز کشور متصل می کند، افزود: از این ۲۵۰ کیلومتر نزدیک 
به ۶۰ کیلومتر آن در دو استان بوشهر و فارس باقی مانده است و در بوشهر نزدیک به ۱۶ 
کیلومتر است که امروز عملیات اجرایی آن آغاز شد. در فارس نیز ساخت قطعات بعدی 

از پیش آغاز شده و پیمانکاران در سه قطعه در حال انجام کار هستند.
مدیرعامل شرکت ساخت و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور اضافه کرد: برای 
تکمیل این کریدور به نزدیک به ۲ هزار و ۵۰۰ تا ۳ هزار میلیارد تومان اعتبار برای دو 

استان نیاز است.
خادمی بیان کرد: بخشی از مسیر در استان بوشهر بسیار مهم است که گردنه های اصلی 
در آن قرار دارند و برای ساخت و تکمیل آن نزدیک به هزار تا هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 

اعتبار نیاز است.معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: پیمان ساخت این قطعه ۳۶ ماهه 
است که البته امیدواریم در ۲۴ ماه یعنی دو سال و تا پایان دولت سیزدهم به پایان برسد.

خادمی گفت: ساخت باند دوم و چهارخطه کردن این مسیر در رفع گلوگاهی استان، 
افزایش ظرفیت اقتصادی و گردشگری برای منطقه و برقراری امنیتی در رفت وآمد بار 

و مسافر مؤثر خواهد بود.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور افزود: در سال گذشته 
با حضور وزیر راه وقت مرحوم رســتم قاسمی گردنه ابوالحیات در این کریدور که جزء 

سخت ترین نقاط کشور بود به طول ۲۱ کیلومتر بهره برداری رسید.
معاون وزیر راه و شهرســازی بیان کرد: این مســیر دو تونل به طول ۶۰۰ متر و ۳ 

پل بزرگ داد.
اســتاندار بوشــهر هم گفت: دولت تصمیم گرفته است که این بزرگراه را بسازد که 
بخشی از اعتبار آن را سازمان برنامه و بودجه تأمین می کند، بخشی از آن را وزارت راه 

و شهرسازی و بخش دیگر هم از اعتبارات استانی خواهد بود.
احمد محمدی زاده افزود: چاره اندیشــی شده تا با تأمین منابع کار ساخت بزرگراه 

بوشهر شیراز با سرعت به پیش رود.

  امکان برداشــت نقدی بــدون کارت از 
خودپردازهای بانک توسعه تعاون

امکان برداشت نقدی بدون کارت از خودپردازهای 
بانک توسعه تعاون فراهم شده است.

سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  مشتریان 
بانک توســعه تعاون می توانند جهت فعال سازی 
قابلیت برداشت وجه بدون کارت از خودپرداز، برای 
دریافت رمز سوم از سامانه اینترنت بانک و یا همراه 

بانک اقدام نمایند.
در اینترنت بانک زیر منوی کارت، گزینه برداشت 
وجه بدون کارت و در همراه بانک قســمت سایر 
گزینه برداشــت وجه بدون کارت وجود دارد که با 
مطالعه توضیحات، کاربر می تواند نسبت به انتخاب 
کارت و تعیین رمز سوم و همچنین تاریخ رمز سوم 
اقدام نماید. لازم به ذکر اســت پیش فرض تاریخ 
انقضای نمایش داده شده مطابق با تاریخ انقضای 
مندرج بر روی کارت است که قابل تغییر می باشد.

کاربران و مشتریان می توانند با مراجعه به دستگاه 
خودپرداز و ورود کد ملی مشــتری و رمز ســوم 
اخذ شده از این سامانه نســبت به برداشت وجه از 

خودپرداز بدون حضور کارت اقدام نماید.

  برگزاری رزمایش حمله سایبری به سامانه 
های کنترل صنعتی صنایع غرب بندرعباس

رزمایش مشترک حمله ســایبری به سامانه های 
کنترل صنعتــی با پیامد شــیمیایی صنایع غرب 
بندرعباس به میزبانی پالایشگاه ستاره خلیج فارس 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی و بین الملل شرکت نفت 
ستاره خلیج فارس، رزمایش مشترک حمله سایبری 
به ســامانه های کنترل صنعتی با پیامد شیمیایی 
صنایع غرب بندرعباس به میزبانی پالایشگاه ستاره 

خلیج فارس برگزار شد.
این رزمایش با هدف ارتقای سطح آمادگی در برابر 
تهدیدات محتمل، شناســایی نقاط قوت و ضعف 
شرکت های مســتقر در صنایع غرب بندرعباس، 
ایجاد هماهنگی بین تیم های حاضر در رزمایش، 
ارزیابی تجهیزات و نیروی انســانی برای مقابله با 
حوادث و مخاطرات و تهدیدات احتمالی برگزار شد.

در این رزمایش مشترک تیم هایی از شرکت نفت 
ستاره خلیج فارس، شرکت پالایش نفت بندرعباس، 
اداره کل بنادر و دریانوردی استان هرمزگان، شرکت 
خطوط لوله و مخابرات نفت، شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی، شرکت فولاد هرمزگان، منطقه 
ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس، 
شرکت آلومینیوم المهدی، شرکت توانیر هرمزگان، 
منطقه شــش عملیات انتقال گاز، پالایشگاه گاز 
سرخون و قشم و شــرکت گاز استان هرمزگان به 

اجرای امور محوله در رزمایش پرداختند.
این رزمایش که به میزبانی پالایشگاه ستاره خلیج 
فارس برگزار شد با ســناریویی در خصوص حمله 
سایبری به ســامانه های کنترل صنعتی با پیامد 
شــیمیایی بود که تمامی مراحــل آن با موفقیت 
اجرایی شــد و تیم های حاضر در آن آمادگی های 
لازم در صورت بروز شرایط بحرانی را کسب کردند.

  آئین غبارروبی و عطرافشانی گلزار شهدا 
بوشهر توسط کارکنان شرکت آب و فاضلاب 

برگزار شد

ابوالحســن عالی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان بوشهر در مراسم غبارروبی گلزار شهدا اظهار 
داشــت: عزت و اقتدار امروز جمهوری اسلامی به 
برکت خون شهدا می باشد و همگان موظف هستیم 
راه شهدا را ادامه بدهیم.وی افزود: دشمن در سال 
گذشته دست به جنگ ترکیبی بر علیه ملت ما زد 
که با هوشــیاری مردم و رهنمودهای مقام معظم 
رهبری این فتنه خنثی ســازی شــدمدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب اســتان بوشهر با بیان اینکه 
خرمشــهر به عنوان نماد پایداری و مقاومت مردم 
ایران اسلامی است، گفت: آزادسازی خرمشهر در 
واقع یک نقطه عطف تاریخی به شمار می آید و این 

حماسه جاویدان است.
عالی خاطر نشان کرد: امسال با تمام توان برای به 
حداقل رساندن چالش  آب در تابستان، ظرفیت های 

خود را در شهرستان ها و مناطق بسیج کرده ایم.

است. زیار هم این موضوع را تأیید کرد و گفت: ۹ پالایشگاه نفت و یک پالایشگاه میعانات گازی در 
کشور وجود دارد. پالایشگاه نفت در سال گذشته از حد اکثر ظرفیت خود استفاده کردند و پالایشگاه 

نفت آبادان که طرح تثبیت آن ۲۹ اسفند با حضور رئیس جمهور افتتاح شد.
وی ادامه داد: این پالایشگاه بزرگترین واحد تقطیر پالایشگاهی را که به ۲۱۰ هزار بشکه می رسد 

راه اندازی کرده که ظرفیت آن از ۳۶۰ هزار بشکه به ۴۴۰ هزار بشکه در روز رسیده است.
به گفته این مقام مسئول این تفاوت ۳۶۰ تا ۴۴۰ هزار بشکه برای باز پرداخت بدهی های فاینانس 
چین اســت که اکنون سر رســید شده است. سال گذشته ۲۶۰ میلیون دلار در قانون بودجه ۱۴۰۱ 
مقرر شد تا از محل واحدهای افزایش ظرفیت تأمین شود و واحدهای قدیمی باید از سرویس خارج 
می شــدند که این اتفاق نیفتاد و این مابه تفاوت را به باز پرداخت تســهیلاتی که دریافت شــده بود 

اختصاص پیدا کرد.
وی با بیان اینکه سال گذشته ۲۶۰ میلیون دلار از محل افزایش ظرفیت پرداخت قسط اول اجازه 
داده شــد، گفت: برای ســال جاری مجدد در قانون بودجه آمده که ۲۳۰ میلیون دلار از محل درآمد 

به حساب طرف چینی واریز شود.

  هدف از احداث پترو پالایشگاه چیست؟
یکی از مهمترین دلایل احداث این پترو پالایشــگاه تأمین ســوخت و بنزین و حتی جلوگیری از 
واردات بنزین است. سال گذشته بود که دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش کشور در 
رابطه با نزدیک شدن مقدار تولید و مصرف بنزین به یکدیگر ابراز نگرانی کرده و در این راستا گفته 
بود: »بهینه ســازی مصرف ســوخت در کشور باید در دستور کار قرار گیرد و خودروسازها نیز باید در 

این باره اهتمام ورزند.«
عاشوری سیاست اتخاذشده از سوی دولت برای احداث پتروپالایشگاه های جدید را مثبت ارزیابی 
کرده و گفته بود: در صورتی که احداث و تأمین اعتبار و ســرمایه گذاری پترو پالایشــگاه ۳۰۰ هزار 
بشکه ای شهید سلیمانی و طرح مروارید مکران و افزایش ظرفیت ۱۵۰ هزار بشکه ای پالایشگاه به سرعت 

در دستور کار قرار بگیرد، در زمینه جبران فاصله تولید و مصرف امیدبخش خواهد بود.
به گفته عاشوری، ظرفیت تولید تکمیل است و بیشتر از این نمی توانیم افزایش دهیم و اگر مصرف 
همچنان روند افزایشــی داشته باشد و سیاست های کنترل مصرف در دستور کار قرار نگیرد، ابتدای 

سال ۱۴۰۲، قطعاً واردکننده بنزین خواهیم شد.
البته زیار این سخنان را رد کرده و گفت: خوشبختانه تراز ما مثبت است و از اواسط سال گذشته 
طرح های را آغاز کردیم و با ظرفیت مازاد بنزین تولید کردیم و پالایشــگاه ها با تمام ظرفیت فعالیت 
می کنند. همچنین ۱۵ میلیون بر ظرفیت بنزین افزوده شــد که از طریق نفت های مازاد ظرفیت را 
افزایش پیدا کرد. اکنون ظرفیت از تولید پیشی گرفته است اما در صورت رشد مصرف ممکن است 

مصرف از تولید پیشی بگیرد.
وی در پاســخ به این سوال که آیا با احداث پالایشــگاه های مذکور امکان افزایش ظرفیت افزوده 
می شود و از این میزان بنزین چقدر سهم دارد، گفت: اکنون این ظرفیت اضافه شده است و در تمام 

سال ۸۰ هزار بشکه افزایش ظرفیت داشته ایم.
وی با اشــاره به اینکه تنها چند ماه از محل افزایش طرفیت پتروپالایشــگاه آبادان به بازپرداخت 
فاینانــس تعلق می گیرد توضیح داد: پــس از ان می توان بر افزایش ظرفیــت بنزین تمرکز کرده و 

محصولات بیشتری تولید کرد.
وی با اشــاره به اینکه در ظرفیت پالایشگاهی ستاره خلیج فارس هم افزایش داشته است، اضافه 
کرد: پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس با ظرفیت سه واحد ۱۲۰ هزار بشکه ای بود که در مجموع ۳۶۰ 
هزار بشکه می رسید، اما اکنون به ۴۴۰ تا ۴۵۰ هزار بشکه در روز رسیده که به تبع آن افزایش تولید 
بنزین هم اتفاق افتاده است. طبق برنامه ریزی های انجام شده، از سال آینده پالایشگاه هایی که در 
بخش خصوصی هستند به مدار تولید باز می گردند؛ مانند مهر خلیج فارس که در مجاورت ستاره خلیج 
فارس قرار دارد و ظرفیت ۱۲۰ هزار بشکه ای دارد. همچنین پالایشگاه آدیش جنوبی که میعانات گازی 

است پالایشگاه سیراف با ظرفیت ۶۰ هزار بشکه به تدریج وارد مدار می شوند.

  سرنوشت نا معلوم پتروپالایشگاها
طرح احداث پالایشــگاه آناهیتا با ظرفیت تولید ۱۵۰ هزار بشکه ای که با گذشت ۱۷ سال خبری 
از احداث آن نیســت. محل این پالایشــگاه در اســتان کرمانشــاه و کیلومتر ۱۵ اتوبان کرمانشاه-

همدان, در زمینی به مســاحت ۵۷۱ هکتار می باشــد. اکنون برای ساخت آن به ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان اعتبار لازم اســت. پالایشــگاه بهمن گنو از دیگر طرح های بر زمین مانده اســت که قرار بود 
با ظرفیت کامل ۳۰۰ هزار بشــکه در روز قرار بر آن بود که در بندرعباس جنب پالایشــگاه ســتاره 
خلیج فارس احداث شــود. از دیگر پالایشــگاه هایی که در حد حرف باقی مانــده اند و اطلاعاتی از 
چگونگی این پروژه ها در دســت نیســت طرح پالایشگاه خوزستان و پالایشــگاه پارس است که در 
ســکوت خبری به ســر می برند، زیار ضمن ارائه توضیحاتی در رابطه با این پالایشــگاه ها می گوید: 
پالایشــگاه خوزستان طرحی اســت که زنگنه مجوز خوراک آن را ابطال کرد و مجدد مجوز خوراک 
آن احیا شــد. این پالایشــگاه ظرفیت ۱۸۰ هزار بشکه ای نفت خام فوق ســنگین و در منطقه آزاد 
 ارونــد قرار دارد که مقدمات اولیه آن مانند لایســنس ها و مجوزهای لازم انجام شــده ودر مرحله

 جذب سرمایه گذاری قرار دارد که در حال مذاکره با سرمایه گذاران هستیم. این پروژه پس از جذب 
سرمایه وارد فاز اجرایی می شود.

وی در رابطه با چگونگی وضعیت پالایشگاه پارس گفت: پالایشگاه پارس مجوز این پالایشگاه ابطال 
شد. زیرا به دست سازمان بازنشستگی نیروهای مسلح بود و هیچ اقدامی از پیش برده نشد و زمان آن 
منقضی شــد که تخصیص داده شد به پالایشگاهی دیگر مانند آدیش جنوبی و مهر خلیج فارس که 
تقریباً ۶۰ تا ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند و سال آینده در سرویس قرار گرفته و به ظرفیت 
اضافه می شود.زیار با اشاره به اینکه چگونگی وضعیت پالایشگاه آناهیتا به سرمایه گذار بستگی دارد 
در این زمینه توضیح داد: ســهام داران این پروژه باید به دنبال جذب ســرمایه و راه اندازی این پروژه 

باشند همچنین برای ما مطابق قانون امکان سرمایه گذاری بیشتر وجود ندارد.
در پایان اضافه می کند، حالا باید دید با وارد آیا پالایشــگاه های مهر خلیج فارس و آدیش جنوبی 
که وعده آنها داده شــده اســت ســال آینده وارد مدار تولید می شوند یا در حد حرف باقی می ماند و 
پالایشگاه شهید سلیمانی که یکی از الویت های پالایشگاهی کشور است سرنوشتی همچون آناهیتا، 

بهمن و پارس دارد یا به سر انجام می رسد.

با حضور معاون وزیر راه و شهرسازی انجام شد؛

  تولید برق نیروگاه های حرارتی از مرز ۵۰ میلیون مگاوات ساعت عبور کرد
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق حرارتی گفت: میزان تولید برق نیروگاه های حرارتی از ابتدای امسال تاکنون به بیش از ۵۰ میلیون مگاوات ساعت رسیده است.براساس اعلام قبلی وزارت نیرو، یکی از برنامه های تدوین شده این وزارتخانه 
برای گذر از پیک بار مصرف تابستان امسال در قالب ۱۴۰ برنامه عملیاتی افزایش ظرفیت نیروگاهی برای تولید برق است.پیش از این هم اعلام شده بود ظرفیت نیروگاهی کشور بیش از ۷ هزارمگاوات افزایش یافته است.اکنون و براساس گزارش شرکت مدیریت تولید 
برق حرارتی، ساناز جعفرزاده مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق حرارتی در این باره اظهار داشت: حدود ۹۵ درصد برق موردنیاز کشور توسط نیروگاه های حرارتی تأمین می شود.وی ادامه داد: ۲۸ میلیون مگاوات ساعت از این میزان تولید سهم 
نیروگاه های سیکل ترکیبی، ۱۱ میلیون مگاوات ساعت سهم نیروگاه های بخاری و حدود ۱۱ میلیون مگاوات ساعت سهم نیروگاه های گازی بوده است.مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق حرارتی گفت: بیش از ۸۱ درصد ظرفیت نیروگاهی کشور در 
اختیار واحدهای تولید برق حرارتی است که این نیروگاه ها از ابتدای سال جاری تاکنون توانسته اند با تولید ۵۰ میلیون مگاوات ساعت انرژی نقش مهمی در تأمین برق پایدار و مطمئن برای مشترکان سراسر کشور داشته باشند.جعفرزاده بیان کرد: فصل تعمیرات نیروگاه های 
حرارتی کشور طی چند روز آینده به پایان خواهد رسید.وی، ادامه داد: برای پیک تابستان امسال ۱۰۰ هزار مگاوات برنامه تعمیراتی پیش بینی شده است تا واحدهای تولید برق حرارتی در روزهای اوج مصرف تابستان با حداکثر توان آماده تولید برق پایدار و مطمئن برای 
مشترکان سراسر کشور باشند.جعفرزاده فصول گرم سال را به عنوان روزهای اوج مصرف برق کشور معرفی کرد و گفت: آمادگی کامل نیروگاه ها برای تولید برق پایدار هدف اصلی این مجموعه است؛ ازاین رو همه ساله پس از عبور از فصل گرم سال و شروع مهرماه فصل 

تعمیراتی نیروگاه های حرارتی آغاز شده و بایستی در خردادماه سال بعد به پایان برسد. چرا که از خردادماه با افزایش مصرف برق کشور بایستی نیروگاه ها آمادگی کاملی برای پاسخگویی به بار مصرف این بازه زمانی داشته باشند.
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 مدیرکل بنیاد مسکن آذربایجان غربی در خصوص تملک و واگذاری اراضی ملی و دولتی واقع در محدوده و حریم روستاها گفت: از اراضی تملک شده در استان، هشت هزار و ۸۸۹ قطعه زمین 
به متقاضیان واجد شرایط برای ساخت مسکن واگذار شده است.

جعفر برزگر افزود: یکی از وظایف بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، تملک اراضی ملی و دولتی واقع در محدوده و حریم روستاها براساس موازین قانونی است.
وی اضافه کرد: ایجاد انگیزه سکونت و فعالیت برای روستاییان و حمایت از خانوارهای روستایی فاقد زمین جهت احداث مسکن و تامین زمین های لازم جهت عمران و نوسازی روستاها از جمله 
اهداف این طرح است.وی تاکید کرد: اراضی تملکی پس از تهیه طرح تفکیکی و با توجه به ضوابط طرح هادی و آماده سازی اولیه به صورت اولویت بنده شده به عنوان قطعات مسکونی به واجدان 
شرایط جهت احداث مسکن واگذار می شودمدیر کل بنیاد مسکن آذربایجان غربی در خصوص عملکرد این بنیاد در تملک و واگذاری اراضی روستایی افزود: براساس ماده ۴ قانون ساماندهی و 
حمایت از تولید و عرضه مسکن، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان از سال ۸۸ تا ۱۴۰۱ اقدام به شناسایی و تملک ۱۲۸۲ هکتار زمین در ۱۰ درصد روستاهای استان از راه و شهرسازی و منابع 

طبیعی کرده است.

حدود ۸۹۰۰ قطعه زمین برای 
ساخت مسکن در روستاهای 

آذربایجان غربی واگذار شد

بررسی های انجام شده 
نشان داد علاوه بر اینکه 

میزان مراجعه شهروندان 
در دو ماه نخست سال جاری 

نسبت به همین بازه در 
سال قبل افزایش داشته، 

میزان گزارش های مردمی 
نیز در سال ۱۴۰۱ نسبت 

به سال قبل از آن افزایش 
چشمگیری داشته است.

راهکاری دانش بنیان برای حذف سرقت علایم 
رانندگی جاده ها

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |       مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمان با اشاره به شیوه نوین دانش بنیان در 
جایگزینی علایم رانندگی برای کاهش سرقت این تجهیزات گفت: سالانه ۱۰۰ میلیارد ریال سرقت تابلو، علایم 

راهنمایی و رانندگی، نرده های پل ها، گاردریل و حتی دوربین های ثبت تخلف در این استان داریم.

   ششــمین ملاقات چهره به چهره شهردار با 
شهروندان بوشهری در سال جاری برگزار شد؛ 
بررسی و مساعدت شهردار بوشهر در خصوص 

مطالبات قانونی همشهریان 

حسین حیدری شهردار بندر بوشهر در ششمین 
برنامه ملاقات مردمی با شــهروندان در سال جاری، 
مسائل و مطالبات شهروندان مناطق ۱ و ۲ بوشهر را 
که این هفته به حوزه های عمران، شهرسازی، پسماند، 
اتوبوسرانی و فضای سبز اختصاص داشت به صورت 
چهره به چهره و در فضایی صمیمانه مورد بررســی 

و پیگیری قرار داد.
به گزارش واحد خبر و رسانه مدیریت ارتباطات و 
امور بین الملل شهرداری بوشهر، حسین حیدری در 
این نشست خطاب به مدیران و معاونان شهرداری، 
حل و فصل مطالبات شهروندان در چارچوب قانون 

را مورد تاکید قرار داد.
در ویژه برنامه ملاقات مردمی که با هدف تکریم 
شهروندان در حضور معاونان، مدیران و کارشناسان 
شــهرداری در حوزه های مختلف برگزار شد با نگاه 
ویژه و حمایتی شهردار بوشهر از شهروندان، پیگیری 
فوری مطالبات مطرح شده در دستور کار قرار گرفت. 
شهروندان برای دیدار چهره به چهره با شهردار بندر 
بوشــهر می توانند با مراجعه بــه مدیریت ارتباطات 
و امور بین الملل شــهرداری نسبت به گرفتن نوبت 

ملاقات اقدام کنند.
 گفتنی است، هفتمین ملاقات مردمی شهردار 
بوشهر با همشهریان در ســال جاری، روز دوشنبه 

هشتم خردادماه برگزار می شود.
 

  همزمان با هفته ارتباطات و روابط عمومی:
استاندار گلســتان از رئیس روابط عمومی 
نفتی منطقه  شرکت ملی پخش فرآورده های 

گلستان تقدیر کرد
همزمــان با هفتــه ارتباطــات و روابط عمومی 
اســتاندار گلســتان از رئیس روابط عمومی شرکت 
 ملــی پخــش فرآورده های نفتی منطقه گلســتان

 تقدیر کرد.
ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلســتان - به 
گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان، در همایش بزرگ روسای روابط 
عمومی ادارات کل، فرمانداری ها، شــهرداری های 
استان گلستان که در سالن همایش های استانداری 
برگزارشــد، علی محمد زنگانه اســتاندار گلستان 
گفت:روابط عمومی قلب تپنده یک سازمان است و 
باید ضمن افزایش مطالبه گریها،  خود را به تجهیزات 
و فن آوری جدید مجهز کرده و مدیران دستگاهای 
اجرایی می بایســت همراهی کامل با روابط عمومی 

ها داشته باشند.
در ادامه زنگانه با اعطای لوح تقدیر و هدایایی از 
روابط عمومی های برتر دستگاه های اجرایی استان 

تقدیر نمود.

احســان عراقی زاده روز شــنبه در جمع خبرنگاران افزود: این سرقت ها علاوه بر آسیب به اموال دولتی، بر 
ایمنی محورها نیز تاثیرگذار بوده است.

وی افزود: ابتدا اکثر این سرقت ها در پایه تابلوهای جاده ای و در مرحله دوم گاردریل ها و نرده پله ها انجام می شد.
عراقی زاده اظهارداشت: علایم راهنمایی و رانندگی و تابلوهای جاده ای، چراغ چشمک زن و ال ای دی روشنایی 
نقطه ای و دوربین های جاده ای نقش مهمی در ایمنی راه های اســتان کرمان دارد اما متاســفانه روزانه بخش 
وســیعی از این علایم در استان سرقت می شوند.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمان گفت: 
موضوع سرقت تابلوهای راهنمایی و رانندگی در استان کرمان به معضلی در محورهای ارتباطی تبدیل شده بود 
که استاندار کرمان نهادهای امنیتی را برای جلوگیری از این اتفاقات فعال کرد و دادگستری استان و شهرستان 
ها نیز همکاری لازم را داشتند تا بخشی از سرقت تابلوها جلوگیری شود.به گفته وی، در این زمینه بسیاری از 
سارقان دستگیر و با آنان برخورد قانونی قضایی انجام شد.این مسئول عنوان کرد: امسال برای جایگزینی علایم 

راهنمایی و رانندگی از کار خوب یک شرکت دانش بنیان استفاده می کنیم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/03/07
شماره : 1411

جایگزینی ۱۵ هزار تابلو با ۱۰ میلیارد تومان اعتبار
عراقی زاده ادامه داد: این شرکت تابلوها و علایم راهنمایی و رانندگی را با کامپوزیت تولید کرده و کامپوزیت ظرفیت 

بهره برداری را برای سارقان ندارد و از جنس الیافی است که با چسب چسبانده شده است.
وی افزود: امســال تامین و جایگزینی ۱۵ هزار تابلو ســرقت شده را با اعتبار ۱۰ میلیارد تومان انجام دادیم که تا پایان 
ســال جاری نیز ۳۰ هزار تابلو با اعتبار ۲۰ میلیارد تومان اجرا می شــود که امیدواریم با این کار بحث سرقت تابلوها تمام 

شود و ایمنی راههای ارتباطی را بهبود بخشیم.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمان بیان کرد: در این زمینه ۲ هزار و ۵۰۰ بال کبوتری، بیش از 

چهار هزار خطرنمای پل و چهار هزار مسیرنما امسال خریداری شده است.
وی ادامه داد: هفتم اردیبهشت ماه با حضور استاندار و نمایندگان مجلس از شرکت تولید کننده تابلوهای کامپوزیتی 
دعوت کردیم که استاندار از طرح این شرکت استقبال کرد و تاکید بر استفاده از اجناس آن طی تفاهم نامه ای را داشت.

عراقی زاده یادآور شد: این شرکت علاوه بر تابلو کامپوزیتی، لوله هایی سه متری هم تولید می کند که در سیل و فعالیت 
های راهسازی قابل استفاده است و برای بحران هم کمک می کند.

وی افزود: تابلوهای کامپوزیت برای نخســتین بار در کرمان نصب می شــود و اگر خوب باشد، آن را به شهرداری ها هم 
پیشنهاد می دهیم؛ این تابلوها باید مقاوم و انعطاف پذیر باشند و حرکت اضافی نداشته باشد، ضمن آنکه تابلوهای اطلاعاتی 

را باید با همین سیستم پوشش دهیم.

مردم سرقت تابلوها را گزارش کنند
مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمان گفت: مردم می توانند به صورت پیامکی از طریق شــماره 
۱۰۰۰۱۴۱ یا در تماس با سامانه تلفنی ۱۴۱ سرقت تابلوها و علایم راهنمایی و رانندگی را اطلاع دهند یا شماره خودرو 

را پیامک کنند که نیروهای ما به سرعت این اتفاقات را رسیدگی می کنند.
وی با بیان اینکه ۱۵ هزار کیلومتر محور ارتباطی استان کرمان را نمی توان با استفاده از گشت کنترل کرد تصریح کرد: 
بیشترین سرقت تابلوهای جاده ای استان کرمان را در جاده های شهرستان زرند داشتیم و پس از جایگزینی، سارق این 

تابلوها را بریده اما به علت کامپوزیت بودن، آنها را رها کرده است.
عراقی زاده بیان کرد: نصب تابلوها و تولید بتن در جاده های اســتان کرمان ســختی زیادی به همراه دارد اما متاسفانه 
در شــلوغ ترین جاده این اســتان، هرچه تابلو داریم سرقت می شود و این در حالیست که در برخی استان های همجوار 

سرقت کمتری داریم.

روشنایی جاده ها با کاهش مصرف برق
وی گفت: همچنین با همکاری شرکت های دانش بنیان، ترانس برق را از حالت فلزی خارج می کنیم و در این زمینه 

ترانس فلزی حذف و مدار و سیستمی تعریف می شود که کار آن را انجام دهد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمان ابراز داشت: تعداد ترانس برق را کاهش می دهیم و در این زمینه 

به سمت لامپ کم مصرف رفتیم لذا به جای لامپ های زرد جاده ای، از ال ای دی استفاده می کنیم.
وی ادامه داد: این اقدام ۵۰ درصد ترانس های موجود در محورهای برون شــهری اســتان کرمان را حذف می کند و 
با تعداد کمتر، روشــنایی بیشــتری به جاده ها می دهد که علاوه بر صرفه جویی مصرف برق و افزایش عمر تابلوها، برای 

کاهش میزان سرقت نیز تاثیر دارد.

نرده های بتنی جایگزین گاردریل فلزی
عراقــی زاده در ادامه گفت: همچنین نرده های بتنی مســلح را جایگزین گاردریل هــای فلزی می کنیم و با این اقدام 

ایمنی جاده ها را بالا می بریم. ضمن آنکه برای مقابله با سرقت، حذف گاردریل نوع ام ۲ نیز در برنامه قرار گرفته است.
وی ادامه داد: فاصله ۲ باند اکثر جاده های استان کرمان نزدیک به هم است و به جای استفاده از گاردریل که سارقان 
به آنان علاقه مندند، به ســمت اســتفاده از نیوجرســی می رویم که در این زمینه با حذف ۲ ردیف گاردریل، یک ردیف 

نیوجرسی می گذاریم و این کار علاوه بر اقتصادی بودن، سارقان را نیز ناکام می گذارد.
این مسئول استان کرمان افزود: علایم جاده ای محورهای ارتباطی بسیاری از کشورها، آهنی نیست و برخی از مناطق 
استوایی از درختچه های کوتاه برای کنار جاده ها استفاده کرده اند که در این زمینه می توان از تجربه سایر کشورها نیز 

برای حفاظت از راه ها استفاده کرد.

فرماندار کهنوج: وضعیت آب شرب ما فراتر از قرمز است
 فرماندار کهنوج در جنوب استان کرمان گفت: وضعیت آب شرب شهرستان از قرمز 
هم گذشــته است و باید در کوتاه مدت با نگاه ویژه چاه هایی برای جبران کمبودها 
حفر شــود. علی شعبانی در نشست بررسی مشکلات شهرستان های جنوبی استان 
کرمان با حضور سرپرست معاونت امور اقتصادی استانداری کرمان اظهارکرد: آب شرب 
کهنوج باید در میان مدت از سد جیرفت و در بلند مدت از دریای عمان و خلیج فارس 
تامین شــود.وی همچنین ادامه داد: با وجود پیگیری ها تسهیلات ابلاغی تبصره ۱۶ 
)اشتغال( تعیین تکلیف نشده و نتیجه ای نیز از طرف بنیاد علوی در بر نداشته است.

فرماندار شهرستان رودبارجنوب هم در این نشست گفت: اکثریت روستاهای ما در 
پهنه ســیلابی قرار دارند و با توجه به افزایش جمعیت، جایی برای زندگی ندارند لذا 

نمی توان موانع زیادی برای آنان ایجاد کرد و باید چاره ای اندیشیده شود.
علی پرورش افزود: نیاز به نگاهی ویژه در سرمایه گذاری ها داریم؛ سرمایه گذاران 
برای راه اندازی کارخانه با مشکل مواجه می شوند و آن محل در پهنه سیلابی قرار می 
گیرد.وی ادامه داد: شهرستان رودبار جنوب دارای جمیعت بالا، پراکندگی، وسعت زیاد 
و از محرومیت های تاریخی برخوردار است که نبود زیرساخت ها نیز دلایل متعددی 

دارد و نیاز این شهرستان به افزایش اعتبارات را بیشتر می کند.فرماندار قلعه گنج هم 
گفت: نیاز به ابزار و نیروی بیشتر برای حفاظت از محیط زیست در رودبارجنوب و قلعه 
گنج داریم؛ با توجه به اینکه گونه های در معرض خطری همچون خرس سیاه در این 

مناطق زندگی می کنند، ضرورت این مقوله مشخص تر است.محمد فلاح کهن با بیان 
اینکه پهنه های سیلابی مانع توسعه شهر شده است افزود: این پهنه ها را نمی توان بر 
اساس نقشه های آسمانی و آرمانی تعیین کرد بلکه باید بر اساس واقعیت های میدانی 
مشخص شود.وی اضافه کرد: می دانیم دشت های ما قرمز شده است اما جایگزینی 
برای کشاورزی باید تعیین شود، مردم هم نمی توانند باغ و زمین خود را رها کنند.

فلاح کهن یادآور شد: بیشتر سوخت تراکتورها در پمپ های چاه ها استفاده می شود 
لذا باید شرایطی برای مردم مشخص کرد که حداقلی از برداشت سوخت را داشته باشند.

 خارج شــدن اراضی ۳۲ روســتا از منطقه حافظت شده مارز که به اشتباه در این 
منطقه وارد شــده بودند، تعیین تکلیف پهنه سیلابی سرتک قلعه گنج، چاه مرید و 
رودبارجنوب، تکمیل راه های ارتباطی قلعه گنج به کتیج در سیستان و بلوچستان و 
مطالعه و اجرای راه روستای زیارت گیاهان بخش چاه دادخدا به روستای چاه اسحاق 
دلگان در سیستان و بلوچستان، همچنین اصلاح شبکه فرسوده آب شهری قلعه گنج 
و خط پمپاژ آب به شــهر از دیگر خواسته های فرماندار شهرستان قلعه گنج در این 

نشست بود.

   بستگان فرنگی رویا به مازندران می آیند؟
که در همســفری با امید تک درنای ســیبری موفق نشد در"اجاکله"  مازندران ماندگار شده و به نظر می رسد تا اطلاع بعدی خبری هم از دوستان فرنگی درنای بلژیکی 

که قرار بود به او بپیوندند،  نباشد.
که زمانی قرار بود یار و همسفر"امید" تک درنای سیبری باشد از بلژیک بار سفر به مازندران ۲۶ بهمن پارسال با هماهنگی دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان 
حفاظت محیط زیست کشور به تالاب بین المللی فریدونکنار منتقل شد و نوع رفتار این دو پرنده در روزهایی که در فریدونکنار بودند کارشناسان را امیدوار کرد که این دو 

یارِ غار هم در مسیر بازگشت به سیبری خواهند بود.
اما شرایط به گونه ای که کارشناسان تصور می کردند رقم نخورد چرا که در روز ۱۴ اسفند ماه پس از ۳۴ روز اقامت به صورت مشترک، تالاب بین المللی فریدونکنار را 
به سمت سیبری ترک کردند اما رویا که تمام طول عمر زندگیش را در یک مرکز محدود و محصور نگهداری در بلژیک سپری کرد بود نتوانست مسیر را ادامه دهد و در ۲۱ 

اسفند ماه در منطقه ای در عباس آباد تنکابن در مازندران فرود آمد و این بار او را به منطقه "اجاکله" در نزدیکی تالاب فریدونکنار منتقل کردند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

تاسـیس شـرکت سـهامی خاص نـو آوران تجـارت آداک درتاریـخ 1402/03/03 به شـماره ثبـت 613326 به شناسـه 
 ملـی 14012260658 ثبـت و امضـا ذیـل دفاترتکمیـل گردیـده کـه خاصـه آن بـه شـرح زیـر جهـت اطـاع عمـوم آگهـی می گـردد.

 موضـوع فعالیـت :- مدیریـت بهـره بـرداری و نگهـداری از مراکـز خریـد، مجتمع هـای تجـاری، اداری، مسـکونی و چنـد منظوره مشـاوره بهـره برداری 
و نگهـداری از مراکـز خریـد، مجتمـع هـای تجـاری، اداری، مسـکونی و چند منظـوره مدیریـت و مشـاوره بازاریابی غیـر هرمـی و غیر شـبکه ای، فروش، 
مارکتینـگ، برندینـگ در صنعت سـاختمان مدیریـت و مشـاوره راه اندازی در صنعت سـاختمان مدیریـت و مشـاوره و راه انـدازی و بهره بـرداری از زمان 
سـاخت تـا افتتاحیه توسـعه بـازار طرح توجیهـی فنی و اقتصادی مشـارکت و سـرمایه گـذاری مطالعـات اقتصادی طـرح ها و پـروژه ها مطالعـات و امکان 
سـنجی مدیریـت و مشـاوره بهبود فضـای کسـب و کار ارائـه کلیه خدمـات مدیریتـی مدیریـت و مشـاوره حین سـاخت مشـاوره صنایع خرده فروشـی 
مدیریـت پیمان، مدیریت پـروژه، مشـاوره مدیریت، امکان سـنجی، مطالعـات بازار و تحقیقـات بازار امکان سـنجی مالـی و اقتصادی، خدمـات مارکتینگ 
و برندینـگ پـروژه هـا، برندهـا، کسـب و کارها مدیریـت و مشـاوره راه اندازی فروشـگاه هـای بـزرگ خدمات جـذب و مدیریت نیـروی انسـانی مدیریت 
وطراحـی اجرا و خدمات معمـاری و دکوراسـیون- مدیریت اسـتراتژیک، صـادرات و واردات کالا، پیمانکاری پروژه ها اعم از مشـاوره، طراحـی، خرید و اجرا 
مشـاوره صنایع خرده فروشـی، پشـتیبانی و لجسـتیک، تامین تجهیزات مدیریت و مشـاوره بهره برداری رسـتوران، فودکـورت، هایپرمارکـت - مدیریت 
و مشـاوره کسـب و کار- عملیـات و زنجیـره تامین کالا- مدیریـت و مشـاوره مارکتینگ، برندینـگ، بازاریابـی غیر هرمی و غیر شـبکه ای تحقیقـات بازار 
درصـورت لـزوم پـس از اخـذ مجوزهـای لازم از مراجع ذیربـط مـدت فعالیـت : از تاریخ ثبت بـه مدت نامحـدود مرکـز اصلی : اسـتان تهران، شهرسـتان 
تهـران، بخش مرکزی، شـهر تهـران، ونک، خیابـان ماصدرا، خیابان شـاد، پـاک 22، طبقه همکف، واحد 1 کدپسـتی 1435793751 سـرمایه شـخصیت 
حقوقـی عبارت اسـت از مبلـغ 1,000,000 ریال نقدی منقسـم به 100 سـهم 10000 ریالی تعـداد 100 سـهم آن با نام عادی مبلغ 1000000 ریال توسـط موسسـین 
طـی گواهی بانکـی شـماره 248143 مـورخ 1401/09/14 نـزد بانک بانـک اقتصاد نوین شـعبه میـدان ونک بـا کـد 5501556 پرداخت گردیده اسـت اعضا 
هیئـت مدیـره آقـای بارمان ارواحی به شـماره ملـی 0025146262 به سـمت عضـو اصلی هیئت مدیـره به مدت 2 سـال خانم نجمـه ارواحی به شـماره ملی 
1290459789 بـه سـمت منشـی هیئت مدیـره به مدت 2 سـال آقای علـی ارواحی به شـماره ملـی 1290570353 به سـمت عضـو اصلی هیئـت مدیره به 
مدت 2 سـال آقـای مرتضـی ارواحی به شـماره ملـی 1290771359 به سـمت مدیرعامـل به مدت 2 سـال و به سـمت رئیس هیئـت مدیره به مدت 2 سـال 
آقـای بابـک ارواحی به شـماره ملـی 4170113896 به سـمت نایـب رئیس هیئـت مدیره به مدت 2 سـال دارنـدگان حق امضـا : کلیـه اوراق و اسـناد بهادار 
و تعهـد آور شـرکت از قبیل چک، سـفته، بـروات، قراردادها عقـود اسـامی و همچنین کلیه نامه هـای عـادی و اداری با امضا آقـای مرتضـی ارواحی همراه 
بـا مهر شـرکت معتبـر می باشـد. اختیـارات مدیر عامـل : طبق اساسـنامه بازرسـان آقای میـاد میادی بـه شـماره ملـی 0082619281 به سـمت بازرس 
علـی البدل بـه مدت 1 سـال آقای علی اسـدالهی فام به شـماره ملـی 1689556927 به سـمت بـازرس اصلی به مدت 1 سـال روزنامـه کثیر الانتشـار آوای 

اقتصـاد جهـت درج آگهـی های شـرکت تعیین گردیـد. ثبت موضـوع فعالیـت مذکور بـه منزله اخذ و صـدور پروانـه فعالیت نمی باشـد. 

سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1504124(
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ستاره ایرانی فاینورد هدیه ویژه ای از این باشگاه دریافت کرد.
باشگاه فاینورد به مناسبت قهرمانی ارزشمند تیمش در رقابت های لیگ اردیویسه، هدیه ویژه ای برای اعضای تیم و بازیکنان خود در نظر گرفت و به صورت اختصاصی مخفف اسم هر فرد را 

روی آن حک کرد تا مشخص شود چه هدیه ای متعلق به آن هاست و تا چه اندازه برای این افتخارآفرینان ارزش گذاری شده است.
»حلقه قهرمانان« عنوانی است که باشگاه فاینورد برای هدیه منحصر به فردش برای قهرمانی تیم در نظر گرفته که یکی از آن ها به علیرضا جهانبخش، ستاره ملی پوش این تیم رسیده و مخفف 

A.J روی آن درج شده است.
علیرضا جهانبخش روز جمعه این هدیه فوق العاده را دریافت کرد؛ هدیه ای که باشگاه فاینورد با همکاری مجموعه سرشناس GASSAN که اشیای زینتی لوکس را به فروش می رساند، برای 

بازیکنان خود بخاطر موفقیت شان در فصل اخیر تهیه کرده و آن را تحویل داده است.

 اسم ستاره ایرانی
 روی طلا حک شد

 پیشنهاد غول فوتبال روسیه برای ستاره 
استقلال

محمد محبــی که به صــورت قرضی از تیم 
ســانتاکلارا پرتغال در تیم استقلال تهران بازی 
می کند مورد توجه چند باشــگاه روسی از جمله 
زسکا مسکو قرار گرفته است و احتمال دارد راهی 
این کشــور بشــود.محمد محبی با تیم سپاهان 
در فوتبال ایران خوش درخشــید و سپس راهی 
تیم ســانتاکلارا پرتغال شــد. محبی در پرتغال 
فرصت زیــادی برای بازی پیدا نکرد تا در نهایت 
ایــن فصل به صورت قرضی از ســانتاکلارا راهی 
تیم اســتقلال تهران بشود.قرارداد قرضی محبی 
با اســتقلال به پایان رســیده اما این بازیکن در 
لیست نفرات تمدیدی ریکاردو ساپینتو سرمربی 
آبی پوشان قرار دارد؛ آن هم در شرایطی که تیم 
 سانتاکلارا از لیگ برتر پرتغال به یک دسته پایین تر

 سقوط کرده است.
محبی که هنوز یک بازی دیگر با استقلال در 
فینــال جام حذفی در پیش دارد، در لیگ برتر ۸ 
بار گلزنی کرد و یکی از ارکان اصلی تیم ساپینتو 
محسوب می شد. هرچند سرنوشت محبی برای 
تمدید قرارداد با استقلال هنوز مشخص نیست اما 
از باشگاه سپاهان به عنوان یکی از مشتریان جدی 
محبی نام برده می شود.سپاهان پیش از این سابقه 
بازگرداندن و خرید قطعی لژیونرهایی که به صورت 
قرضی به ایران بازگشته بودند را دارد. آنها دو فصل 
پیش شهریار مغانلو را که از همین تیم سانتاکلارا به 
پرسپولیس رفته بود، بعد از رایزنی با باشگاه پرتغالی 
به صورت قطعی و دائمی خریدند و حالا در شرایط 

مشابهی با محبی قرار دارند.
اما ســپاهان و استقلال تنها مشتریان محبی 
محسوب نمی شــوند و بر اساس پیگیری ها چند 
باشگاه روسی هم درخواســت هایی برای جذب 

ستاره بوشهری دارند.
از جمله این باشگاه ها می توان به زسکا مسکو 
اشاره کرد که در رقابت با زنیت سنت پترزبورگ، 
قهرمانی در لیگ برتر روسیه را از دست داده است 
و در تلاش برای کسب عنوان نایب قهرمانی است.

بازیکنــان ایران پیش از این ســابقه بازی در 
تیم های روسیه را دارند؛ از سردار آزمون گرفته که 
در زنیت سنت پترزبورگ، روبین کازان و روستوف 
حضور داشــت تا علیرضا حقیقی، رضا شکاری و 

سعید عزت اللهی.

در قوانین جدید مربوط 
به قراردادها مسائل 

جدیدی درباره فسخ 
یکطرفه گنجانده شده 

است. در قرارداد بسیاری 
از بازیکنان و مربیان بند 
فسخ یکطرفه در صورت 
پرداخت مبلغی گنجانده 

می شود. مثلًا با وجود بسته 
شدن قرارداد به مدت دو 

سال، یک بند گنجانده 
می شود که در پایان 

سال اول فرد می تواند با 
پرداخت مبلغی جدا شود و 
به باشگاه دیگری بپیوندد. 

ورزش 

سعید جمشیدیان    | فدراسیون فوتبال به تازگی فصل نقل و انتقالات در لیگ برتر و لیگ یک را اعلام کرد اما تأکید داشت که تیم ها پیش از مشخص شدن 
بودجه نباید با بازیکن جدیدی قرارداد امضا کنند.

صحبت هایی که پیرامون بودجه مطرح شد، این شائبه را پیش 
آورد که فدراسیون فوتبال یک بار دیگر به دنبال اجرای سقف قرارداد 
در لیگ برتر است اما مهدی تاج چنین دیدگاهی ندارد. تجربه ثابت 
کرده در گذشــته سقف قرارداد نه تنها موجب کنترل دستمزدها 
در فوتبال ایران نشده بلکه نتیجه عکس هم داشته و حتی موجب 
پرداخت های غیر قانونی از سوی باشگاه ها از قبیل اهدای خانه، مغازه 
و اتومبیل به بازیکن و مربی برای جبران سقف قراردادها شده است. 
این بار تأکید فدراسیون فوتبال مشخص شدن بودجه باشگاه ها و 
قرارداد بر اساس توان مالی است تا در جریان فصل هیچ باشگاهی 
به خاطر قراردادهای منعقده به مشــکل بر نخورد. بواقع خرید بر 
اساس توان مالی دیدگاه فدراسیون فوتبال است. البته نمی توان این 
قضیه را انکار کرد که اگر این قانون به صورت اصولی و درست به کار 
گرفته شود، دست دلال ها از انتقال بازیکنان کوتاه خواهد شد که با 
توجه به گزارش های منتشر شده اصلی ترین هدف فدراسیون نیز 
همین موضوع است.در کنار تعیین سقف قراردادها، قرار است در 
فصل جدید به منظور کنترل دستمزدها حضور بازیکنان خارجی 
در تیم های لیگ برتر افزایش یابد. هر چند برخی از خارجی هایی 
که به لیگ برتر می آیند، با وجود قرارداد چند صد هزار دلاری فاقد 

کیفیت هستند و این هم قرار است یکی از موضوعات مورد بحث 
مهدی تاج با مدیران عامل باشگاه های لیگ برتر باشد. اما فدراسیون 

برای این قضیه نیز راهکارهایی اندیشیده است.

  قانون 5+1
با تأیید اصولی قانون 1+5 برای بازیکنان خارجی در لیگ بیست 
و سوم تصویب شده اســت. اصولی در این مورد گفت: »براساس 
پیشنهادات دوستان در سازمان لیگ، تعداد بازیکنان خارجی که 
باشگاه ها می توانند عقد قرارداد داشته باشند، افزایش پیدا کرد و 
1+5 شد. افزایش بازیکنان خارجی هم برای بهینه سازی لیگ بود 

و هم به تعادل رساندن عرضه و تقاضا در لیگ برتر.«
تا پیش از لیگ بیست و دوم باشگاه های لیگ برتری می توانستند 
1+3 بازیکن خارجی )یک سهمیه حتماً باید آسیایی باشد( جذب 
کنند، اما حالا با مصوبه جدید فدراسیون این عدد به 6 افزایش پیدا 
کرده و براین اساس باشگاه های لیگ برتری می توانند از این پس یک 
بازیکن خارجی با ملیت آسیایی و 5 بازیکن دیگر از هر ملیتی را در 
اختیار بگیرند.البته در این بین باید اشاره کرد که با وجود تصویب 
سهمیه 1+5 بازیکن خارجی در فصل جدید لیگ برتر، تیم هایی 

سونامی نقل و انتقالاتی در راه استسونامی نقل و انتقالاتی در راه است

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/03/07
شماره : 1411

که نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا هستند، یک سهمیه بیشتر دارند و به عبارتی سهمیه 
آنها، 1+6 در نظر گرفته شده است.در این قانون نکته قابل توجه این است که لژیونرهای ایرانی که 
در لیگ های خارجی مشغول به کار هستند اگر توسط یکی از باشگاه های داخلی به صورت قرضی 
به تیم بیایند، جزو سهمیه های بازیکنان خارجی به حساب خواهند آمد و یکی از این ظرفیت ها پر 
خواهد شد. مثلاً استقلال که این فصل مهدی قایدی را به صورت قرضی از الشباب به خدمت گرفت 

در صورت وجود این قانون جزو سهمیه های خارجی تیم به حساب می آمد.

 قانون عجیب و غیرقانونی!
در قوانین جدید مربوط به قراردادهای لیگ برتر یک بند عجیب آورده شده که بی شک صدای 
بازیکنان را درخواهد آورد. این بند اگرچه برای قراردادهای یکساله الزامی است، اما این اختیار را به 
باشگاه می دهد تا به صورت یکطرفه قرارداد بازیکن خود را تمدید کند! در این بند آمده که باشگاه 
مشروط بر اینکه تا سی ام اردیبهشت سال بعد تمایل کتبی خود برای تمدید قرارداد را به بازیکنان 
و سازمان لیگ ابلاغ کرده باشد، با اضافه کردن 25 درصد به رقم قرارداد برای فصل بعد این قرارداد 
را به صورت خودکار تمدید کند. این اتفاق که قطعاً باعث اعتراض بازیکنان خواهد شد حتی از نظر 
قانونی ممکن اســت برای فدراسیون مشکل ساز شود و بازیکنان می توانند برای فرار از این بند به 
فیفا شکایت کنند. بدون شک اگر این قانون بار دیگر درست و دقیق بررسی شود، از بندهای جدید 

قوانین لیگ حذف خواهد شد.

   دیگر مسأله پول نیست!
در قوانین جدید مربوط به قراردادها مسائل جدیدی درباره فسخ یکطرفه گنجانده شده است. در 
قرارداد بسیاری از بازیکنان و مربیان بند فسخ یکطرفه در صورت پرداخت مبلغی گنجانده می شود. 
مثلًا با وجود بسته شدن قرارداد به مدت دو سال، یک بند گنجانده می شود که در پایان سال اول 
فرد می تواند با پرداخت مبلغی جدا شود و به باشگاه دیگری بپیوندد. این مسأله حالا مورد بحث میان 
مدیران باشگاه ها و مسئولان فدراسیون فوتبال قرار گرفته و در دستورالعمل 32 بندی ارائه شده ذکر 
شده که حق فسخ یکطرفه باید برای دو طرف به صورت یک بند گنجانده شود. از طرفی مبلغی که 
پرداخت آن باعث فسخ یکطرفه می شود، باید برای هر دو طرف قرارداد یکسان باشد. همچنین به 
بازیکنان فوتبال این حق داده شده که در صورت سقوط تیم به دسته پایین تر و باقی ماندن مدت 
قرارداد، بازیکن بتواند با عودت 50 درصد از کل مبلغ قرارداد خود آن را فسخ کند و به تیم دیگری 
برود. این البته در شرایطی است که باشگاه به تمام تعهدات خود نسبت به بازیکن عمل کرده باشد.

 کار خودشان است
بســیاری از مربیان و بازیکنان شاغل در لیگ برتر نسبت به قوانین جدید قراردادی گلایه مند 
هستند. بر اساس این دستورالعمل باشگاه ها ملزم هستند که بندهایی را در قراردادهای جدید خود 

قرار بدهند که خیلی از آنها کاملًا به ضرر بازیکنان فوتبال است و منافع آنها را به خطر می اندازد.
اما جالب است بدانید این دستورالعمل ویژه بعد از جلسه مقامات فدراسیون با مدیران باشگاه ها 
مصوب شده اســت. در صورتجلسه ابلاغ دستورالعمل نام و امضای اکثر مدیران باشگاه های لیگ 
برتری نیز دیده می شود.محمد محمدی، معاون ورزشی پرسپولیس، محمدرضا ساکت، مدیرعامل 
سپاهان، امیرحسین قاضی نور، مدیراجرایی استقلال، هوشنگ نصیرزاده، مدیرعامل تراکتور، حسین 
پورمحمدی، مدیرعامل مس رفســنجان، محمد اسفندیارپور، مدیرعامل گل گهر سیرجان، ایمان 
دباغی زاده، معاون ورزش حرفه ای فولاد، حمیدرضا امیدوار، قائم مقام آلومینیوم اراک، علیرضا احسانی، 
مدیرعامل ذوب آهن، محمدجواد رحیمی، مدیرعامل هوادار، ابراهیم شکوری، قائم مقام پیکان، ایزد 
سیف الله پور، مدیرعامل نساجی و شهاب زندی، مدیرعامل شمس آذر قزوین افرادی هستند که در 
جلسه مذکور حضور داشتند و صورتجلسه را امضا کرده اند.به عبارت بهتر مدیران اکثر باشگاه ها نیز 
موافق این دســتورالعمل بوده اند و شاید بخشی از اعتراض بازیکنان و مربیان شاغل در فوتبال به 

مدیران باشگاه های لیگ برتری برگردد.
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آیا پایان پادشاهی دلار فرا 
رسیده است؟

تصاویری که ادعا می شود اولین نما از داخل 
سایبرتراک تسلای ایلان ماسک هستند در فضای 

مجازی منتشر شده است.
 به نقل از دیلی میل، چندین عکس از فضای 
داخلی ســایبرتراک در روز چهارشنبه منتشر 
شــد که گمان می رود هفته ی گذشــته در روز 

سهامداران ایلان ماسک ثبت شده باشد.
یکــی از کاربــران توییتــر نوشــت: داخل 
که  اســت  طوری   )Cybertruck(ســایبرتراک
گویــی از یک قطعــه علمی-تخیلی کم هزینه 
در ســال ۱۹۸۰ آمده باشد. دیگران نیز کابین 

خاکستری تیره آن را »زشت« خواندند.
با این حال، برخی از کاربران فکر می کنند که 
فضای داخلی آن »ساده و تمیز« به نظر می رسد 

و نمای کلی را دوست دارند.
ایــن تصاویر که در انجمــن علاقه مندان به 
ســایبرتراک به اشتراک گذاشــته شده، تایید 

نشده است.
در این تصاویر یــک صفحه  نمایش داخلی 
بــا ظاهری  عظیــم، کنترل گرهــای صندلی 

آینده نگرانه و یک کابین خالی دیده می شود.
سایبرتراک که انتظار می رود قیمت اولیه آن 
از ۳۹ هزار و ۹۰۰ دلار باشــد چندین بار مورد 
نمایش قرار گرفته اما هرگز پیش از این فضای 

داخلی آن نمایش داده نشده است.
تصاویر نمایی از صندلی  راننده، سرنشــین و 
یک عکس جانبی از داخل سایبرتراک را نشان 
می دهند که باشگاه مالکان سایبرتراک آن را به 
اشــتراک گذاشته است. یک نمایشگر عظیم در 
مرکز داشبورد قرار دارد که سیم هایی که از پشت 

آن آویزان هستند دیده می شود.
یکی از کاربران توییتر نوشــته است: نزدیک 
به چهار ســال از رونمایی سایبرتراک می گذرد، 
چرا صفحه نمایــش آن از طریق این مجموعه 
سیم فعال می شود؟ او همچنین به یک پنجره ی 
کوچک الماســی شکل در ســمت چپ راننده 
اشاره می کند که به نظر می رسد به شدت مانع 

دید می شود.
کنسول مرکزی به صورت کشویی باز و بسته 
می شــود، که شــبیه به آن چیزی است که در 

خودروهای اولیه مدل S و X دیده می شد.
با این حال، طرفداران از عدم وجود صندلی 
وسط سوم در جلوی ســایبرتراک، که از زمان 
عرضه ی این خودرو در سال ۲۰۱۹ شایعه شده 

بود، ناامید شده اند.
آن چه صندلی ها دارند، کنترل هایی اســت 
که متناســب با نمای بیرونی طراحی شــده اند 
و طرح هــای منحصربه فردی دارند که برخی از 
طرفداران از دیدن آن بسیار خوشحال شدند. با 
این حال، وقتی ماه گذشته یک سایبرتراک در 
خیابان های کالیفرنیا مشاهده شد، مردم چندان 

هیجان زده نشدند.
تصویــری از این وســیله نقلیــه با روکش 
فولادی در فضای مجازی منتشــر شد که آن را 
در یک پارکینگ در فرمونت نشــان می داد که 
هیچ شــباهتی به آنچه ماسک در ابتدا رونمایی 

کرد، نداشت. 
سایبرتراک رونمایی شده علاوه بر طناب های 
عجیب و غریب که در بالای آن قرار داشــتند، 
دارای چرخ ها و شاسی های جلوی متفاوتی بود 
که بیشتر شــبیه چیزی بود که یک کودک با 

لگو می سازد.
سایبرتراک تلسا زمانی که در ماه نوامبر سال 
۲۰۱۹ به دنیا معرفی شد، هیجان ها را برانگیخت. 
این رویداد مشــهور به ســرعت برای ماسک به 
یک کابوس تبدیل شد زیرا شیشه ی سایبرتراک 
الکتریکی جدید او درست پس از اینکه او درباره 
نشکن بودن شیشه ها حرف زد، شکست. در طی 
معرفی این کامیون که شبیه به یک وسیله نقلیه 
زرهی زاویه دار است مدیر طراحی تسلا، فرانتس 
فون هولشاوزن Franz von Holshausen، تلاش 
کرد با پرتاب یک توپ فلزی سنگین از فاصله ی 
نزدیک به سمت شیشه ها نشکن بودن آن ها را 
ثابت کند. اما هنگامی که شیشه شکست، صدای 

زمزمه ی »خدای من« شنیده شد.
لیست انتظار بدون رزرو دستکم سه سال از 

زمان تحویل اولین سایبرتراک است.
ماســک قول داده بود که تولید آن در اوایل 
سال ۲۰۲۱ آغاز شود، اما این تاریخ محقق نشد 
و هر ســال یک تاریخ جدید تعیین می شود که 
محقق نمی شود. اکنون تولید آن برای سال جاری 
برنامه ریزی شده و تحویل آن برای سه ماهه سوم 

سال خواهد بود.

انتشار نخستین تصاویری که 
ادعا می شود متعلق به داخل 

»سایبرتراک« است

نگاهی بــه مبادلات 
و  ایــران  تجــاری 
ســوریه در سال 1401

مجموع مبادلات تجاری 
ایران و سوریه در سال 
گذشته با رشدی حدود 9 
درصدی در قیاس با سال 
1400 مواجه شد. مبادلاتی 
که صادرات آن نسبت به 
وارداتش پیشی گرفت و 
در 12 ماهه سال گذشته، 
مجموع مبادلات تجاری 
دو کشور به بیش از 2۷0 
میلیون و 254 هزار دلار 
رسید که در قیاس با 
حدود 24۸ میلیون دلار 
تجارت ایران و سوریه در 
سال 1400 رشدی ۸.۸ 
درصدی داشت.

  اینفوگرافیک

غذا و داروی ایالات متحده)FDA( را برای کاشت رایانه در 
مغز انسان به دست آورده است.نورالینک روز پنجشنبه 
در توییتی نوشــت: ما با هیجان این خبر را به اشتراک 
می گذاریم که تاییدیه سازمان غذا و دارو آمریکا را برای 
آغاز اولین مطالعه ی بالینی در انسان دریافت کرده ایم. این 
نتیجه ی کار باورنکردنی تیم نورالینک در همکاری نزدیک 
با سازمان غذا و دارو و اولین قدم مهمی است که روزی 
بــه فناوری ما اجازه می دهد به افراد زیادی کمک کند.

نورالینک در حال کار بر روی فناوری است که مغز انسان 
را به یک رابط رایانه ای متصل می کند که می تواند به افراد 
مبتلا به بیماری های عصبی کمک کند تا با دستگاه های 
مختلــف ارتباط برقرار کرده و آنها را کنترل کنند. برای 
مثال، فردی که فلج شده است، تنها با تصور حرکت دادن 
دست خود می تواند از تلفن همراهش استفاده کند. اما به 
گفته ی ماسک، هدف جاه طلبانه درازمدت این پروژه این 
است که انسان ها را به »شناخت مافوق بشری« مجهز کند.

شرکت نورالینک متعلق به ایلان ماسک برای انجام آزمایش 
ایمپلنت مغزی در انسان از سازمان غذا و دارو تاییدیه دریافت 

کرده است.
 به نقل از دیجیتال ترندز، هفت ســال از تاســیس شرکت 
»نورالینک« می گذرد و ســرانجام این شرکت تاییدیه سازمان 

ایمپلنت مغزی نورالینک برای آزمایش 
انسانی تاییدیه دریافت کرد

دلار  51.350

یورو 56.۸00

پوند  65.920

درهم  14.150

لیر  2.650

سکه  تمام  31.350.000

سکه نیم  1۸.020.000

سکه ربع  11.۸50.000

سکه یک گرمی  6.۷50.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

با توجه به برخی رویدادهای مهم مانند بحران روسیه و 
اوکراین و مذاکرات سقف بدهی و تاثیر آنها بر نوسانات دلار، 
اصل دلارزدایی در بخش هایی از جهان مطرح شده است.

 سایت »اینوستینگ« در یادداشتی به بررسی دلایلی 
پرداخت که تحت آن دلارزدایی اتفاق می افتد:

برخی رویدادها همچون رقابت با چین، پیامدهای بحران 
در روسیه و اوکراین و کشمکش دوباره در واشنگتن بر سر 
سقف بدهی ایالات متحده، نظارت جدیدی را بر وضعیت 

دلار به عنوان ارز غالب جهان، رقم زد.
نفی تحریم های روسیه از سیستم های مالی جهانی در 
ســال گذشته نیز به این گمانه زنی دامن زد که متحدان 

غیرآمریکایی از دلار دور خواهند شد.
در زیر به دلایلی پرداخته می شــود کــه چرا اصولأ 
دلارزدایی اتفاق می افتد یا چرا ممکن است این اتفاق نیفتد.

   سهم دلار در معاملات
بر اساس داده های صندوق بین المللی پول، سهم دلار 
از ذخایر رســمی فارکس FX در سه ماهه ی چهارم سال 
۲۰۲۲ به کمترین میزان در ۲۰ ســال گذشته یعنی 5۸ 

درصد کاهش یافت.
اســتفان جن، مدیرعامل شــرکت یوروزون کپیتال 
لیمیتد، با اشاره به تغییر زمانی نرخ ارز، بیان کرد: »آنچه 
در ســال ۲۰۲۲ اتفاق افتاد، کاهش شدید سهم دلار در 
شرایط واقعی بود. این موضوع باعث شد تا در کشورهایی 
مانند عربســتان ســعودی، چین، هند و ترکیه در مورد 

تنوع بخشیدن به ارزهای دیگر تجدید نظر شود.

 گرفتن نمای طولانی تر
با مروری بر سابقه ی حرکت قیمت ارز ایالات متحده 
می تــوان به وضوح دید که ســهم دلار از ذخایر خارجی 
بانک های مرکزی در ســه ماهه ی پایانی ســال ۲۰۲۲ 
به پایین ترین حد در دو دهه ی گذشــته رسید، اما این 
حرکت تدریجی بوده و اکنون تقریباً معادل ســطح سال 

۱۹۹5 قرار دارد.
بانک های مرکزی در صورت نیاز به افزایش نرخ ارز در 
طول بحران های اقتصادی، بودجه ی روزهای بارانی را به 
دلار اختصاص می دهند. از این رو، اگر یک ارز در برابر دلار 
بسیار ضعیف شود، نفت و سایر کالاهای معامله شده با ارز 
ایالات متحده نیز گران می شوند و هزینه های زندگی، و 
به تبع آن، تورم را نیز افزایش می دهند. بسیاری از ارزها، 
از دلار هنگ کنگ گرفته تا بالبوآ پاناما، به دلایل مشــابه 

در برابر دلار ثابت هستند.

  سیستم بسیار پیچیده
دلارزدایی به شــبکه ی گســترده و پیچیــده ای از 
ارز،  معامله گــران  واردکننــدگان،  صادرکننــدگان، 
صادرکننــدگان بدهی و وام دهندگان نیاز دارد تا به طور 
مستقل تصمیم بگیرند که از ارزهای دیگر استفاده کنند. 
البته بعید اســت.بر اساس داده های BIS، دلار همواره در 
یک طرف تقریباً ۹۰ درصد تراکنش های فارکس جهانی 
قرار داشته است که نشان دهنده ی حدود 6.6 تریلیون دلار 
در سال ۲۰۲۲ است.به گفته ی BIS، علاوه بر آنکه حدود 
نیمی از کل بدهی های فراساحلی به دلار است، نیمی از 

کل تجارت جهانی نیز به دلار صورت می گیرد.
بری آیچنگرین، استاد اقتصاد و علوم سیاسی برکلی، بر 
این باور است که همه ی کارکردهای دلار یکدیگر را تقویت 
می کنند و در واقع، هیچ سازوکاری وجود ندارد که بانک ها، 
شرکت ها و دولت ها را وادار به تغییر رفتارهای خود در قبال 

ارز ایالات متحده، آن هم در یک زمان کند.«

 آینده ای تکه تکه شده
در حالی که ممکن اســت جانشینی برای دلار وجود 
نداشته باشد، جایگزین های قارچ گونه می توانند دنیایی 
چندقطبی ایجاد کنند.بانک های مرکزی جهانی به دنبال 
طیف گســترده تری از دارایی ها هستند، از جمله بدهی 
شــرکت ها، دارایی های مشهود مانند املاک و مستغلات 
و ســایر ارزها.مارک تینکر، مدیر عامل توســکافاند در 
هنگ کنگ معتقد است که دلار کمتر در سیستم جهانی 

استفاده خواهد شد.

 یک مبنای تزلزل ناپذیر
از آنجایی که ســپرده های بزرگ بانکی همیشه بیمه 
نمی شــوند، کســب و کارها از اوراق قرضه ی دولتی به 
عنوان جایگزین نقدی اســتفاده می کنند. بنابراین، دلار 
غالبأ در حمایت بازار ۲۳ تریلیون دلاری خزانه داری ایالات 
متحده است که به عنوان یک پناهگاه امن برای پول در 

نظر گرفته می شود.

بهترین خودروهای داخلی برای 
راننده های تازه  کار

آیا تازه گواهینامه گرفته اید و به دنبال خودرویی مناسب 
هســتید؟ این مطلب پدال را بخوانید تا با بهترین خودروها 
برای رانندگان تازه کار آشنا شوید.هرچند گرفتن گواهینامه 
رانندگی بدین معنا است که شخص توانایی کافی برای هدایت 
وســیلهنقلیه را دارد و از لحاظ قانونی مشکلی برای نشستن 
پشت فرمان نخواهد داشت اما همه میدانیم که در کشورمان 
در کلاس های رانندگی هرگز تمام مهارت های لازم به افراد 
آموزش داده نمی شود و کسانی که گواهینامه می گیرند باید 
بعداً خود مدت ها رانندگی کنند تا با چم وخم این مهارت کاملًا 
آشنا شوند. رانندگان تازه کار اما در ابتدا به خودروی مناسبی 
نیاز خواهند داشت تا تسلط کافی برای هدایت وسیله نقلیه را 
پیدا کنند؛ بنابراین، این افراد باید هنگام خرید خودرو نکاتی 
را مدنظر داشته باشــند و تا بتوانند نهایتاً به انتخاب خوبی 
برسند. ازاین رو، قصد داریم در ادامه به خودروهای مناسب برای 
رانندگان تازه کار پرداخته و چند گزینه را در بازار کشورمان 

برای این افراد معرفی کنیم.

  ویژگی های خودروی مناســب رانندگان تازه کار 
ابعاد جمع وجور

راننــدگان تازه کار بهتر اســت ابتدا ســراغ خودروهای 
جمع وجور بروند زیرا رانندگی با آن ها بســیار آسان تر است. 
برای آغاز رانندگی خودروهای هاچ بک بهترین گزینه هستند 
زیرا به دلیل ابعاد جمع وجور، هدایت آن ها آسان تر است و برای 
پارک کردن هم دردسر کمتری خواهند داشت. به همین دلیل، 
برای رانندگان تازه کار خودروهای بزرگ و شاسی بلندها توصیه 
نمی شوند چراکه هدایت چنین خودروهایی برای کسانی که 

تازه رانندگی را یاد گرفته اند دشوار خواهد بود.

   قدرت و شتاب نه چندان زیاد

رانندگانی که تازه گواهینامه گرفته اند برای آغاز رانندگی 
خود نباید سراغ خودروهای قدرتمند و سریع بروند زیرا کنترل 
این خودروها دشوارتر خواهد بود و در صورت عدم مهارت و 
تســلط کافی می تواند باعث تصادف شود؛ بنابراین، توصیه 
می شــود این افراد خودرویی نه خیلــی ضعیف ولی با توان 

معقول و قدرت نه چندان زیاد را انتخاب کنند.

   هزینه نگهداری پایین
یکی از نکات مهم در هنگام خرید خودرو برای رانندگان 
تازه کار هزینه های نگهداری پایین است زیرا این افراد به دلیل 
مهارت پایین تر در رانندگی، ممکن اســت خودرو را به جایی 
کوبیــده یا خط و خش روی آن ایجاد کنند. در این صورت، 
اگر خودروی گران قیمتی خریده باشند، برای تعمیر متحمل 
هزینه های ســنگینی خواهند شد. همچنین خودرو اولی ها 
بهتر است در ابتدا یک ماشین دست دوم و اصطلاحاً رنگ دار 
خریداری کنند تا در صورت تصادف، خودرو دچار افت قیمت 

زیادی نشود.

  فراوانی قطعات
دلیل این ویژگی هم همانی است که در مورد قبلی گفتیم. 
رانندگان تازه کار ممکن اســت در تصادفات به قطعات بدنه 
خودرو آسیب بزنند و بنابراین باید خودرویی را انتخاب کنند 
که قطعات ظاهری آن به وفور پیدا شود. همین موضوع در مورد 
قطعات فنی هم صدق می کند و کســانی که تازه گواهینامه 
گرفته اند ممکن اســت به دلیل عدم مهارت کافی در کلاچ 
گرفتن و دنده عوض کردن، باعث آسیب دیدن قطعاتی مثل 
دیسک و صفحه شوند و اگر خودروی کم هزینه ای با قطعات 
یدکی فراوان را انتخاب کرده باشند می توانند با هزینه و دردسر 

کمتری اقدام به تعمیر خودرو کنند.

   گیربکس دستی
هرچند رانندگی با خودروهای اتوماتیک بســیار آسان تر 
بوده و قطعاً برای رانندگان تازه کار به خاطر خلاص شــدن 
از شــر کلاچ گرفتن و دنده عوض کردن جذابیت بیشتری 
خواهد داشت اما این افراد اگر رانندگی خود را با خودروهای 
اتوماتیک آغاز کنند، در رانندگی با مدل های دستی مهارت 

کافی را کسب نخواهند کرد.
همان طور که میدانیم، در بازار خودروی کشورمان شاهد 
انحصار و عدم تنوع مدل ها هستیم و ایمنی که برای رانندگان 
تازه کار موضوع بسیار مهمی است، برای خودروهای ارزان قیمت 
بازار اصلًا تعریف نشده است. بااین حال، به ناچار باید به همین 
گزینه های موجود بسنده کرد و از بین آن ها بهترین نمونه ها 
را برای آغاز رانندگی برگزید. البته در اینجا بودجه و هزینه ای 
که هر شــخص می تواند برای خرید خودرو داشته باشد هم 
بسیار مهم خواهد بود و قطعاً روی گزینه ها تأثیر می گذارد. 
بااین حال، ما در ادامه خودروهایی را معرفی می کنیم که برای 

قشر بیشتری از جامعه ایران قابل خریداری باشند.

  پراید
هرچند پراید هرگز ایمن نیســت و امکاناتی هم ندارد اما 
یکــی از بهترین خودروها برای آغاز رانندگی در کشــورمان 
محسوب می شود زیرا این ماشین خصوصاً در نسخه هاچ بک 
ابعاد جمع وجوری داشته و راننده به خوبی از پس کنترل آن بر 
خواهد آمد. همچنین پراید خودروی کم مصرفی است، قطعات 
آن به وفور پیدا می شــود، هزینه های نگهداری نسبتاً پایینی 
دارد و قیمت آن هم از دیگر خودروهای بازار ارزان تر اســت. 
علاوه بر این، پراید ســال ها در کشورمان تولید شده و یافتن 
یک نمونه تمیز و ســالم از آن در بازار خودروهای دست دوم 

دشوار نخواهد بود.
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